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دولت باید دامنه فعالیت   های خود را کوچک کند و بسیاری 
از ردیف   های بودجه   ای را که طی سال ها شکل گرفته اند کاهش 
دهد. حتی اگر این ردیف   ها خیلی کوچک باشند، انباشت آنها 

روی هم عدد بزرگی می شود و باید از بودجه حذف شوند.
راه حل اصلی معضل تورم، رفع کسری بودجه و بازگشت 
به انضباط مالی است. عموما کسری بودجه نشان دهنده این 
است که دولت بیش از آنکه درآمد دارد، هزینه ایجاد می کند. 
در ایران درآمدها به دو بخش درآمدهای حاصل از فروش نفت 

و مالیات تقسیم می شود. 
درآمدهــای نفتــی بــه این صورت اســت کــه وقتی 
دولت نفت را می   فروشــد، درآمد ارزی حاصــل از آن را به 
بانک مرکزی می دهد و با نرخ مشــخصی معادل ریالی آن را 
از بانک مرکزی دریافت می کند. در مقابل درآمدهای دولت، 
 هزینه   هــای دولت قــرار دارد که برای مثــال آنها را صرف 
پرداخت حقــوق به کارمندان یا در امــور جاری و عمرانی 

مصرف می کند.
 زمانی که این درآمدها کمتر از هزینه   ها باشــد، دولت با 
کســری بودجه مواجه می شــود. تفاوتی که بین درآمدها و 
هزینه   ها در ابتدای ســال وجود دارد این است که درآمدها 
پیش بینی می شــود. در واقع پیش بینی می   کنیم که چقدر 
مالیات بگیریم یا چقدر نفت بفروشیم. بنابراین، عدد یادشده 
اطمینانی است که نســبت به درآمدها داریم، در حالی که 
هزینه   ها عموما قطعی است و دولت تعهدی را می   پذیرد و باید 
به آن تعهد عمل کند. در طول سال های مختلف هم همیشه 
اینطور بوده که بخشی از درآمدها تحقق پیدا نکرده؛ اما هزینه   ها 
نسبت به پیش بینی محقق شده است. بنابراین برآوردهایی که 
از کسری بودجه سال جاری می شود طبعا می   تواند افزایش هم 
پیدا کند.وقتی از کسری بودجه صحبت می   کنیم، این کسری 
باید الزاما از محلی تامین شود. درنهایت تامین کسری بودجه 
در دولت   ها در طول تاریخ به صورت استقراض از بانک مرکزی 
بوده است؛ به این مفهوم که دولت از بانک مرکزی درخواست 
می کند بدهی   هایش را با ریالی که منتشر می کند تامین کند؛ 
بدون اینکه در مقابل آن دارایی یا ارزی در اختیار بانک مرکزی 
قرار بگیرد. البته طی ســال های گذشته دولت از ابزار بدهی 
هم استفاده کرده و فقط از بانک مرکزی بودجه خود را تامین 
نکرده؛ یعنی با انتشــار اوراق به سراغ قرض گرفتن از مردم 
هم رفته اســت.نهایت این بدهی   ها و قرض ها هم این است 
که از منابع بانک   مرکزی و به صورت چاپ پول جدید تامین 
می شود و ما هم می   دانیم که چاپ پول جدید یعنی از ارزش 
پولی که امروز در اختیار مردم است کاسته می شود؛ زیرا در 
مقابل پول جدید کالایی وارد اقتصاد نشــده و به این معنی 
است که ارزش پول شما کاهش یافته است. کاهش ارزش پول 
در دو حالت رخ می دهد. یکی در داخل کشور و در قبال کالا 
و خدمــات که اصطلاحا به آن تورم می   گوییم؛ یعنی قیمت 
کالاها افزایش می یابد و اگر می   توانستید قبلا کالایی را با دو 
واحد پول خریداری کنید، امروز باید برای آن چهارواحد پول 
پرداخت کنید که همان تعریف تورم است. شکل دوم این است 
که ارزش پول ما با چاپ پول در مقابل ارزش پول   های خارجی 
هم کاهش پیدا می کند و همان افزایش نرخ ارز است که با آن 
آشنا هستیم و در تمام سال های گذشته آن را تجربه کرده   ایم.

به طور خلاصه، کسری بودجه دولت درنهایت به تورم و افزایش 
نرخ ارز منجر خواهد شد؛ اما بحثی که وجود دارد هزینه   هایی 
است که دولت ایجاد می کند و در جیب مردم سرشکن خواهد 
شد. این رویه،    روند طبیعی اقتصاد است و از آن گریزی نداریم. 
دولت   ها نیز ممکن است بتوانند با برخی دخالت   ها این روند 
را تحت تاثیر قرار دهند؛ اما نمی   توانند از آن فرار کنند و تنها 
می   تواننــد آن را به تاخیر بیندازند. به عنوان مثال حداقل در 
مورد ارز اعتقاد این است که دولت با دخالت در بازار و فروش 
و عرضــه ذخایر ارزی خود، با محدود کردن واردات برخی از 
کالاها یا خرید و فروش ارز توانسته است نرخ را تا حدودی به 
صورت موقتی کنترل کند؛ اما در نهایت هیچ گریزی نیست 
و کسری بودجه و اضافه خرج کردن   های دولت باید از محلی 

تامین شود و آن    جایی جز جیب مردم نیست.
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اقدام مهم دولت در حمایت از مستأجران و ساماندهی بازار اجاره مسکن

سه اقدام مهم دولت در حمایت از مستأجران و ساماندهی بازار اجاره مسکن

 القای حس ناامیدی و از ســوی دیگر دست اندازی در بازار 
مسکن با هدف سوداگری و رسیدن به اهدافی بر خلاف مصالح 
مردم و کشــور از مهم ترین برنامه هایی کســانی است که با جو 
ســازی در حال بدتر نشان دادن وضعیت بازار مسکن نسبت به 
واقعیت موجود بوده و هستند.البته نمی توان واقعیت های موجود 
در جامعه در حوزه مسکن را نادیده گرفت اما سیاه نمایی ها سبب 
شده تا مشکلات بسیار بیشتر از آنچه که وجود دارد، جلوه گری 
کرده که همین موضوع به تلاطم های بازار مسکن دامن زده است.

از ابتدای شــروع سال تاکنون عده ای تحت عنوان کارشناس 
اقتصادی اقدام به پیش بینی های خود از بازار مسکن به خصوص 
در بخش رهن و اجاره کرده و اینگونه بیان کرده و می کنند که 
این بخش امســال در وضعیت بســیار بدتری نسبت به سالهای 
قبل قرار خواهد گرفت.این اظهارات در حالی مطرح می شود که 

دولت ســیزدهم، مسکن را به عنوان مهم ترین اولویت خود قرار 
داده و از مســیرهای مختلف از جمله راه اندازی سامانه املاک و 
مستغلات، شناسایی و پلمب بنگاه های املاک غیرمجاز و تعیین 
سقف اجاره بها سعی دارد که این بازار را ساماندهی کند.مجموع 
اقدامات صورت گرفته در ماه های اخیر موجب شــده تا با شروع 
فصل جابه جایی ها، علی رغم پیش بینی و البته فضاســازی های 
صورت گرفته در شهرهایی از جمله تهران شاهد این باشیم که 
بازار مسکن وارد رکود شده است.اگر چه فضاسازی ها برای دورزدن 
برنامه های حمایتی دولت همچنان ادامه دارد اما در واقعیت به نظر 
می رسد که بنگاه های املاک مانند گذشته فایل های زیادی که 
بتوان آنها را هر گونه که خواستند وارد بازار کنند، در اختیار ندارند.

یکی از اقدامات مهم دولت، تمدید اعطای تســهیلات ودیعه 
مســکن تا پایان شهریور امســال که زمان اوج فصل جابه جایی 

مستأجران به شمار می رود، بود. بر اساس بخشنامه ابلاغی بانک مرکزی، محل تأمین منابع این تسهیلات 
ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن و سقف آن ۴۰ هزار میلیارد تومان است.

وام ودیعه مســکن که در حال حاضر سقف آن برای مستأجران تهران ۱۰۰، کلانشهرها ۷۰ و سایر 
شــهرها ۴۰ میلیون تومان با بازپرداخت ۵ ساله اســت، بر اساس آخرین آمار اعلامی بانک مرکزی در 
پایان فروردین امسال به ۲۴۴ هزار و ۲6۰ مستأجر در کشور تا پایان سال قبل پرداخت شده و مجموع 
تسهیلات پرداختی تا انتهای ۱۴۰۱، معادل ۱3 هزار میلیارد تومان بوده است؛ هنوز آمار تسهیلات ودیعه 
مسکن پرداخت شده در سال جاری اعلام نشده است.اقدام دوم دولت برای حمایت فوری از مستأجران 
مصوبه شــورای عالی مسکن بود که ۲۴ اردیبهشت ماه مصوب و مقرر شد تا سقف اجاره بها در تهران 
۲۵ و سایر شهرها ۲۰ درصد باشد که این میزان در مقایسه با رقم اجاره بهای سال گذشته و درج شده 
در اجاره نامه هاست.ســومین اقدام حمایتی دولت نیز راه اندازی سامانه ثبت رایگان قراردادهای اجاره 
در سامانه املاک و مستغلات کشور ذیل سامانه وزارت راه و شهرسازی به آدرس amlak.mrud.ir و بر 
اساس ماده ۱۸ قانون جهش تولید مسکن است و مستأجران و مالکان )متعاملین( می توانند بدون نیاز 

به مراجعه به دفاتر مشاوران املاک، اجاره نامه ها و قراردادهای اجاره مسکن را به رایگان ثبت کنند.
در این ارتباط آیت الله ســیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور در جلسه شورای عالی مسکن بر تقویت 
فرآیند مالیات سِــتانی از خانه های خالی برای عرضه بیشــتر آنها به بازار اجاره مسکن و نیز ساماندهی 

مشاوران املاک و برخورد با مشاوران غیر مجاز تأکید کرد.
سرپرســت دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرســازی با اشاره به برنامه های حمایتی دولت برای 
ساماندهی بازار مسکن گفت: در برخی ماه ها، میانگین قیمت مسکن در تهران، فقط با چند معامله در 
مناطق یک و دو معلوم می شــود که این نرخ گذاری بزودی اصلاح خواهد شــد.ابوالفضل نوروزی افزود: 
همچنین در برخی ماه ها در بازار مسکن تهران معامله ای صورت نمی گیرد و فقط چند معامله در مناطق 
یک و دو انجام می شود و با توجه به اینکه قیمت در آن دو منطقه بالاست، قیمت خرید و فروش کل 

تهران را بالا می کشد.

مرتضی قدیمی  -   مسکن به خصوص در سالهای اخیر در کنار مشــکلاتی که وجود دارد و نمی توان منکر آنها شد، اما دست مایه فضاسازی ها قرار گرفته است؛ جوسازی هایی که از ابتدای امسال نیز با هدف برهم زدن جو 
روانی جامعه ایجاد شده و دست هایی تلاش می کنند تا بار دیگر این بازار را دستخوش تلاطم کنند.

همچنین در برخی 
ماه ها در بازار مسکن 

تهران معامله ای صورت 
نمی گیرد و فقط چند 

معامله در مناطق یک و دو 
انجام می شود و با توجه 

به اینکه قیمت در آن دو 
منطقه بالاست، قیمت 

خرید و فروش کل تهران 
را بالا می کشد.

زودتر با خبر شوید ...
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فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای

ــتعلام  ــر دارد اس ــر در نظ ــد امیرکبی ــهر جدی ــران ش ــرکت عم ش
ــع  ــات واق ــن ، تاسیس ــی – اماک ــی از اراض ــت فیزیک ــی حفاظ عموم
در شــهر جدیــد امیرکبیــر بــه وســعت 10000 هکتــار شــامل گشــت 
پیــاده – نگهبانــان ورودی – گشــت خــودرو – گشــت موتــور – 
نگهبانــی و حفاظــت از تاسیســات و نگهبــان ســاختمان اداری 
شــرکت عمــران شــهر جدیــد امیرکبیــر و اراضــی شــهر مهاجــران 
ــق  ــماره 2002001341000009را از طری ــه ش ــار ب ــعت 300 هکت ــه وس ب

ــد.  ــزار نمای ــت برگ ــی دول ــدارکات الکترونیک ــامانه ت س
کلیـــه مراحـــل برگـــزاری اســـتعلام از دریافـــت اســـناد اســـتعلام تـــا 
طریـــق  از  پاکت هـــا  بازگشـــایی  و  اســـتعلام گران  پیشـــنهاد  ارائـــه 
 درگاه ســـامانه تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( بـــه آدرس
ـــران  ـــتعلام گ ـــت اس ـــد و لازم اس ـــد ش ـــام خواه  www.setadiran.ir انج
ـــور  ـــایت مذک ـــام در س ـــت ن ـــل ثب ـــی، مراح ـــت قبل ـــدم عضوی ـــورت ع در ص
و دریافـــت گواهـــی امضـــای الکترونیکـــی را جهـــت شـــرکت در اســـتعلام 
ــخ  ــور تاریـ ــامانه مذکـ ــتعلام در سـ ــار اسـ ــخ انتشـ ــازند. تاریـ ــق سـ محقـ

ــد. ــی باشـ ــاعت 16 مـ 1402/03/08 سـ
 مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 1/837/263/898 ریال می باشد.

 مهلــت زمانــی دریافــت اســناد مناقصــه: از ســاعت 16 روز دوشــنبه 
مــورخ  1402/03/08 الــی ســاعت 16 روز پنجشــنبه مــورخ 1402/03/11 

 مهلــت زمانــی ارائــه پیشــنهاد : ســاعت 16 روز پنجشــنبه
 مورخ 1402/03/25 

 1402/03/27 مــورخ  شــنبه  روز  پاکت هــا:  بازگشــایی  زمــان   
ساعت 10 صبح

 اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطلاعات 
بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه و ارائــه پاکــت هــای الف:

آدرس: اراک ، کیلومتر 40 جاده اراک – سلفچگان ، شهر جدید امیرکبیر
تلفن: 34037465 – 34037464 - 34037463 - 086  - داخلی 135 

 اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
 مرکز تماس : 021-27313131

 دفتر ثبت نام : 88969737 و  85193768 پیش شماره : 021 
ــامانه  ــایت س ــتان ها ، در س ــایر اس ــام س ــت ن ــر ثب ــاس دفات ــات تم  اطلاع
ــه  ــن کننده مناقص ــل تامی ــام / پروفای ــت ن ــش "ثب )www.setadiran.ir( بخ

ــت. ــود اس ــر " موج گ

 تامیــن نیــروی حفاظــت فیزیکــی از اراضــی ، اماکــن ، تاسیســات واقــع در شــهر جدیــد امیرکبیــر بــه 
وســعت 10000 هکتــار شــامل گشــت پیــاده، نگهبانــان ورودی، گشــت خــودرو، گشــت موتــور، نگهبانــی 
و حفاظــت از تاسیســات و نگهبــان ســاختمان اداری شــرکت عمــران شــهر جدیــد امیرکبیــر و اراضــی 

شــهر مهاجــران بــه وســعت 300 هکتــار

اداره روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید امیر کبیراداره روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید امیر کبیر

مناقصه گهی  402آ   شماره 02/

مخابرات منطقه لرستان

مدیریـت مخابـرات منطقـه لرسـتان در نظـر دارد مقـدار 27648 متر انواع 
کابـل هوائی مهاردار و ژله ای خاکی به شـرح لیسـت اعلامـی را از طريق مناقصه 
عمومـی خريـداری نمايـد. متقاضیـان شـرکت در مناقصـه می تواننـد جهـت کسـب 
 اطلاعـات بیشـتر به آگهـی مناقصه در سـايت های شـرکت مخابرات ايـران به آدرس

 www.loresta.tci.ir يـا مخابـرات منطقـه لرسـتان بـه آدرس www.tci.ir
مراجعـه و يـا بـا شـماره تلفـن 33353393 -066 تمـاس حاصـل نماينـد . 
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 پیشتازی ایران در زمینه دلارزدایی در اجلاس
 اتحادیه پایاپای آسیایی

سبد ارزهای غیردلاری که 
قرار است از آن ها به عنوان 

 ارز ذخیره به 
جای دلار آمریکا استفاده 

شود.

محمدرضا کریمی     | وبگاه Informed Comment در گزارشی به نقش ایران در اتحادیه پایاپای آسیایی در زمینه دلارزدایی پرداخت.

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اکنون اقدامات کارشناسی شده مربوط به تغییر دامنه نوسان انجام و پیشنهاد شرکت بورس و فرابورس برای اجرای این اقدام اعلام شده است.
مجید عشقی به آخرین جزییات تغییر دامنه نوسان اشاره کرد و افزود: افزایش تدریجی دامنه نوسان به این معنا نیست که در هر فصل اقدام به تغییر آن کنیم، بلکه اکنون قرار بر این است 
تا تغییر دامنه نوسان با اصلاح طبقه بندی بازارها انجام شود.وی اظهار داشت: اکنون اقدامات کارشناسی شده مربوط به تغییر دامنه نوسان انجام و پیشنهاد شرکت بورس و نیز فرابورس برای 
اجرای این اقدام به سازمان بورس اعلام شده است.رییس سازمان بورس ادامه داد: امیدواریم در آینده  اقدام به تصمیم گیری برای تغییر دوباره دامنه نوسان کنیم؛ اما اکنون نمی توان زمان دقیقی 
را برای این اقدام اعلام کرد.عشقی خاطرنشان کرد: تغییر مداوم دامنه نوسان و نیز انتظار بازار برای تغییر فصلی دامنه نوسان باعث می شود تا بازار در حالت انتظار برای تغییر زیرساخت ها بماند.

وی با تاکید بر اینکه تغییر مداوم زیرساخت ها باعث آسیب به بازار می شود، گفت: تلاش ما این است تا تغییر دامنه نوسان را با انجام اقدامات کارشناسی شده و نیز جمع بندی ارکان بازار 
سرمایه و فعالان بازار در مرحله اجرا قرار دهیم.

 برنامه سازمان بورس برای 
تغییر دوباره دامنه نوسان 

چیست؟

   الحاق بیش از ۵۰۰ هکتار زمین برای 
ساخت طرح نهضت ملی مسکن

شورای عالی شهرســازی و معماری ایران طی 
دوجلســه باموضوع الحاق به محــدوده اراضی 
۳۲۱هکتارزمین دولتی درچهارشــهرو ۱۸۱ 
هکتار زمین مالکیت خصوصی درراستای تأمین 
مســکن موضوع قانون جهش تولید مســکن 
موافقت کرد. به نقل وزارت راه و شهرســازی، 
شورای عالی شهرسازی و معماری ایران طی دو 
جلسه که ابتدای سال جاری برگزار شد، در قالب 
۴ موضوع با الحاق به محدوده اراضی ۳۲۱ هکتار 
در راستای تأمین مسکن موضوع قانون جهش 

تولید مسکن موافقت کرده است.
بر مبنای این جلسات، شــهر آران و بیدگل به 
مساحت ۱۴ هکتار، بهبهان با ۳۵ هکتار، همدان 
۱۲۷ هکتــار و پرند به مســاحت ۱۴۵ هکتار 
تصویب شــد که در مجموع ۳۲۱ هکتار الحاق 
صورت گرفت.همچنین شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران در قالــب تصویب طرح جامع 
توسعه و عمران شــهر میانه ضمن تأمین کلیه 
نیازهای اداره کل راه و شهرسازی استان مرتبط 
با تکالیــف در حوزه حمایتی بــا الحاق بیش از 
۱۸۰ هکتار اراضی مستعد با مالکیت غیر دولتی 
زمینه پاسخگویی به تقاضای بازار در قالب عرضه 
مســکن در قالب مدل خود مالکیــن را فراهم 

کرده است. 

  روغن پالم، در صــدر واردات ایران از 
اندونزی

بر اســاس آمارهای رســمی منتشــر شده در 
سال گذشته، بیش از ۱۱۸ میلیون دلار کالا از 
اندونزی وارد شده است که روغن پالم در صدر 
این فهرست قرار دارد.اندونزی یکی از شرکای 
تجاری ایران است. در سال گذشته بیش از ۹۳ 
هزار تن کالا در قالب ۱۲۰ کد تعرفه مختلف به 
ارزش بیش از ۱۱۸ میلیون و ۶۲۲ هزار دلار از 
اندونزی به ایران وارد شد که از نظر ارزش دلاری 
۲.۸۶ درصد و از نظر وزنی حدود یک درصد رشد 
را نســبت به همین بازه زمانی در سال ۱۴۰۰ 

نشان می دهد. 
البته رئیس جمهور کشورمان در سفر اخیر خود 
به این کشــور با رئیس جمهور اندونزی و دیگر 
مقامات این کشور دیدار و گفت وگو کرد. با توجه 
به این سفر و توافق ایران و اندونزی برای انجام 
تبادلات تجاری با ارزهای ملی، به نظر می رسد 
امسال شاهد رشد و توســعه روابط تجاری دو 

کشور باشیم.
نگاهی به آمار واردات ایران از اندونزی در سال 
۱۴۰۱ نشان می دهد که نخستین کالای وارداتی 
و صدرنشین جدول واردات از این کشور به ایران 
را روغن پالم به خود اختصاص داده است. چرا که 
در ۱۲ ماه سال گذشته بیش از ۱۳ هزار و ۵۷۲ 
تن روفن پالم در ظروف ۲۰۰ لیتری و بیشتر از 
اندونزی به ایران وارد شده که ارزشی بالغ بر ۲۳ 
میلیون و ۶۱۵ هزار دلار داشته است و سهمی 
معادل ۲۰.۲۴ درصد از کل واردات اندونزی به 

کشورمان دارد.
رتبه دوم اما به اسید استئاریک اختصاص دارد که 
در چربی و روغن های حیوانی و گیاهی یافت شده 
و کاربردهای بســیاری از جمله در شمع سازی، 
مکمل های غذایی، مواد آرایشی و ... دارد. ایران 
با خرید بیش از ۱۲ هــزار تن از این محصول به 
ارزشی بالغ بر ۱۹ میلیون و ۶۳۹ هزار دلار، اسید 
استئاریک را رد رتبه دوم واردات از اندونزی قرار 
داده است که سهمی معادل ۱۶.۸۳ درصد از کل 

واردات از این کشور در سال گذشته دارد. 

 عملکرد سامانه یکپارچه بهبود نیافت
برای دومین بار ثبت نام بــرای خرید خودرو از 
طریق سامانه یکپارچه فروش خودرو از حدود 
۴ روز پیش شروع شده است؛ اما عملکرد سامانه 
بهبود نیافته و شــاهد قطعی هایی هســتیم.از 
روز ســوم خرداد ماه ســامانه یکپارچه فروش 
خودرو برای ثبت اولویت هــای خودرویی برای 
متقاضیانی که از ۲۰ تا ۲۹ اردیبهشت ماه ۱۰۰ 
میلیون تومان به نام ســازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان مســدود و وکالتی 

کرده بودند، فعال شده است.
تقریباً ۴ روز از شروع ثبت نام در سامانه مذکور 
گذشته اما هنوز اختلالات و کندی سایت ادامه 
دارد و در برخی از ســاعات شاهد قطعی سایت 
نیز بوده ایم؛ این در حالیست که انتظار می رفت 
با گذشــت زمان، عملکرد ســامانه بهبود یابد.

مهدی تقدسی، مدیر ســامانه یکپارچه فروش 
خــودرو در این مورد معتقد اســت که به دلیل 
هجوم کاربران به سایت، در برخی از ساعات روز، 
سامانه مختل می شــود و بهتر است متقاضیان 
در ساعات غیرپیک به سامانه مراجعه کنند.به 
هر حال با توجه به استقبالی که در دور نخست 
ثبت نام در اســفند ۱۴۰۱) ثبت نام ۹۰۰ هزار 
نفر( صورت گرفت باید متولیان افزایش ثبت نام 
کنندگان در دور دوم را تخمین می زدند و برای 
 بهبود عملکرد و سرعت سامانه اقدامات لازم را 

انجام می دادند. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وبگاه Informed Comment گزارشی در خصوص نشست اتحادیه پایاپای 
آسیایی در تهران منتشر کرده است. در این گزارش آمده است:

اتحادیه پایاپای آسیایی یک سازمان بین المللی معروف نیست، اما نشست 
روز سه شــنبه آن در تهران ممکن است آغازگر تغییری مهم در امور مالی 

جهانی باشد؛ زیرا این اتحادیه به موضوع دلارزدایی پرداخته است.
 نمایندگان بانک های ایران، نپال، مالدیو، پاکستان، بنگلادش، میانمار، 
 ،)Elvira Nabiullina( بوتان، ســریلانکا و هند همراه شدند و الِویرا نابیولینا

رئیس بانک مرکزی روسیه نیز به  عنوان ناظر در این نشست حضور داشت.
نماینــده ایران در این جلســه، در زمینه بازارشــکنی )دامپینگ( دلار 

پیشتاز بود.
اتحادیه پایاپای آســیایی در سال ۱۹۷۲ میلادی تأسیس شد. هدف از 
تأسیس این اتحادیه، اســتعمارزدایی از نظام بانکی و فراهم  کردن شرایط 
تبادلات تجاری کشــورهای عضــو، بدون مداخله قدرت هــای امپراتوری 

قدیمی بود.

این تلاش ها چندان موفقیت آمیز نبوده اســت؛ هرچند اگر برنامه های 
ایران اجرا شــود، ممکن اســت این تلاش ها شکل دیگری به خود بگیرد 

و اهمیت یابد.
در پایان، نمایندگان به بررســی تشکیل ســبدی غیردلاری از ارزها، 
ایجاد یک ارز دیجیتال تحت کنترل بانک های مرکزی کشــورهای عضو 
 و راه اندازی یک صرافی بین المللی بانکی برای رقابت با ســوئیفت تحت

 سلطه آمریکا رأی دادند.
 آمریکا ایران و هم روســیه را از سوئیفت خارج کرده و استفاده آن ها 
از دلار را ممنوع کرده اســت؛ این موضوع به ذخایر تجاری و ارز خارجی 

آن ها آسیب وارد کرده است.
ســبد ارزهای غیردلاری که قرار است از آن ها به عنوان ارز ذخیره به 
جای دلار آمریکا اســتفاده شود، در ابتدا شامل یوان چین، درهم امارات 

متحده عربی و روبل روسیه خواهد بود.
بانک مرکزی امارات متحده عربی سال گذشته در استفاده آزمایشی از 
یک ارز دیجیتال بانک مرکزی )CBDC( با استفاده از فناوری mBridge که 
بانک تسویه  حساب های بین المللی هدایت آن را بر عهده داشت، شرکت 
کرد تا اســتفاده بالقوه از ارز دیجیتال بانک مرکزی برای »تراکنش های 
بین المللی« را بررســی کند. بانک خلق چین، بانک تایلند، و اداره پولی 

هنگ کنگ نیز از در این مطالعه شرکت کردند.
ســومین تصمیم، راه اندازی جایگزینی برای سوئیفت بود. به استناد 
وبگاه اینوِســتوپدِیا، سوئیفت یا جامعه جهانی ارتباطات مالی بین بانکی، 
یک شبکه پیام رسانی گسترده است که مؤسسات مالی از آن برای ارسال 
و دریافت ســریع، دقیق و ایمن اطلاعات، مانند دستورالعمل های انتقال 

پول، استفاده می کنند.
محســن کریمی، معاون امور بین الملل بانک مرکزی ایران، در حاشیه 
اجلاس اتحادیه پایاپای آسیایی، اظهار کرد: پیام رسان بین بانکی جایگزین 
ســوئیفت تا یک ماه آینده برای استفاده اعضای اتحادیه پایاپای آسیایی 

راه اندازی می شود.
وی گفــت: ایران صرافی جدیدی طراحی کرده اســت که به اعضای 
بانک های اتحادیه پایاپای آســیایی پیام می دهد و امکان انتقال ارز بین 
آن ها را فراهم می کند. وی خاطرنشان کرد: این روش ارزان تر از سوئیفت 
خواهد بود.بنا به دلایل بســیاری، دلار احتمــالاً برای مدتی به عنوان ارز 
ذخیره جهانی باقی خواهد ماند و صرافی بانکی سوئیفت، اهمیت خود را 
حفظ خواهد کرد. با این حال، ممکن است این سبد ارزهای رقیب دلار به  
منظور دستیابی به برخی اهداف، جایگزین دلار در آسیا شود. یک صرافی 
بانکی جدید نیز که برای کشورهای آسیای جنوبی این امکان را فراهم کند 
که با ایران و روسیه به گونه ای معامله کنند که آمریکا به  راحتی نتواند آن 

را تحریم کند، جذابیت های خود را دارد.
مطمئناً اســتفاده بیش از حد دولت آمریکا از تحریم های مالی، دیر یا 
زود سبب خواهد شد سایر کشورها از مبادلات بانکی تحت تسلط آمریکا 
و همچنین از دلار، که اسب تروای اداره کنترل دارایی های خارجی وزارت 

خزانه داری آمریکا است، فاصله بگیرند.

کارشناس اقتصادی بیان کرد: بانک ها املاک مازاد دارند و به جای اینکه اعتبار خود 
را به مسکن سازی تخصیص دهند به سمت ساخت وساز مال ها رفته اند.

آلبرت بغزیان، اقتصاددان و تحلیلگر مسائل اقتصادی، در گ، در رابطه با اهمیت 
طرح نهضت ملی مسکن گفت: هدف طرح نهضت ملی مسکن کاهش قیمت مسکن 
اســت. ما در حال حاضر مسکن زیادی در کشــور داریم و بسیاری از افراد خانه ها را 

ساخته و احتکار کرده اند.
وی بیان کرد: باید عرضه مسکن افزایش یابد تا هم قیمت مسکن را کاهش دهد 
هم بازار مســکن را از رکود خارج کند و در نتیجه ساخت وساز را افزایش دهد. علاوه 
بر این حمایت از بخش مسکن برای اینکه بتواند هزیته تولید را پایین بیاورد نیز اقدام 

دیگری است که می تواند هزینه مسکن را کاهش دهد.
این کارشناس اقتصادی اذعان داشت: در حال حاضر با افزایش روز افزون هزینه های 
تولید، هیچ امیدی به کاهش قیمت مسکن نیست. هدف در طرح نهضت ملی مسکن 
این اســت که زمین در اختیار مردم قــرار دهند و قیمت زمین به این نحو از هزینه 

تولید کم شــود.بغزیان توضیح داد: در این شــرایط باید اعتبارات بانکی نیز به سمت 
مسکن ســازی ســوق پیدا کند. البته افزایش تسهیلات برای ساخت و خرید مسکن 

نشان دهنده ی این نیست که ما قیمت مسکن را کاهش داده ایم.
وی با اشاره به لزوم اعطای وام جهت ساخت مسکن بیان کرد: تسهیلات ساخت 
مســکن می تواند عرضه را افزایش دهد، اگر بانک ها صرفــاً وام خرید بدهند و افراد 
دیگری بخواهند خانه بسازند و بفروشند، ما فقط تقاضای مسکن را افزایش داده ایم.

ایــن اقتصاددان خاطرنشــان کرد: افزایش تقاضای مســکن شــاید باعث خروج 
مســکن از رکود شــود، ولی مشــکل این اســت که مســکن ســاخته شــده در 
 کشــور وجود دارد ولی عرضه نمی شــود. بایــد با کاهش هزینه تولید به ســاخت

 مسکن کمک کنیم.
بغزیان در انتها توضیح داد: البته بانک ها املاک مازاد دارند و به جای اینکه اعتبار 
خود را به مسکن سازی تخصیص دهند به سمت ساخت وساز مال ها رفته اند. اکثر بانک ها 
حتی از اعطای وام ازدواج نیز شانه خالی می کنند چه برسد به اعطای وام مسکن. با 
این وضعیت، وقتی نمی توانیم املاک مازاد بانک ها را از چنگ آنها در بیاوریم چطور 

انتظار داریم که برای مسکن وام بدهند.

بانک ها اشتیاق به مال سازی دارند نه اعطای وام مسکن

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/08
شماره : 1412

تاثیر اجرای طبقه بندی مشاغل در بنگاه ها
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران از امکان واردات کالا از 
طریق رمزارز خبر داد و گفت: این امر نیازمند یک سامانه بود که 

با کمک اتاق ایران آن را طراحی کردیم.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با اعلام این خبر که برای 
واردات کالا بــا رمــز ارز، مجوزهای لازم از بانک مرکزی دریفات 
شــده است، گفت: برای تحقق این هدف، فرآیند و بستری برپایه 
بلاکچین تعریف شــد تا هم مباحث B2B را پوشــش دهد و هم 
پلتفرم های ایرانی با کشورهای اطراف ارتباط برقرار کند تا بر پایه 

رمز ارز قابلیت مبادله داشته باشد.
او ادامه داد: این امر نیازمند یک سامانه بود چرا که سیستمی که براساس آن صادرکننده رمز ارز بگیرد و به واردکننده منتقل 
کند، به فرآیندهای فنی نیاز دارد و مهمتر از آن اینکه باید به سامانه جامع تجارت و سامانه های تخصیص ارز بانک مرکزی هم 
متصل باشد.پیمان پاک تصریح کرد: با کمک اتاق بازرگانی این سامانه را تعریف و طراحی کردیم که اوایل زمستان سال گذشته 
نیز نهایی و بر بســترهای مرتبط نیز منطبق شــد. مشــکلی که داشتیم موضوع حساب واسط ریالی بود که تعیین تکلیف و این 

حساب واسط طراحی شد.
وی با تاکید براینکه بانک مرکزی مجوز مربوطه را صادر کرده و فقط منتظر تأیید نهایی وزارت اقتصاد هستیم، گفت: بنا این 
بود که اواخر پاییز سال گذشته واردات با استفاده از رمز ارز اجرایی شود، اما راه اندازی سامانه و سازکار قانونی، عملیاتی شدن 
آن را به تعویق انداخت. ضمن اینکه با تغییرات در بانک مرکزی مواجه بودیم، اما در حال حاضر کار تقریباً تمام است و به زودی 
این فرآیند عملیاتی خواهد شد.معاون وزیر صمت اظهار داشت: براساس آمار و اطلاعات وزارت صمت و بانک مرکزی، برخی از 
واحدهای تولیدکننده رمز ارز مجاز در داخل کشور، واردات در ازای رمزارز خودشان انجام دادند که البته عدد بالایی نیست و در 
 حد چند ده میلیون دلار است؛ اما برآن اساس فرآیند کار را آزمایش کردیم که عمومیت موضوع و راه اندازی سامانه آن از امسال 

اجرایی خواهد شد.

 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات امروز )سه شنبه، ۱۲ 
اردیبهشت( با ۳۷ هزار و ۶۹۰ واحد افزایش و ورود به کانال ۲.۵ میلیون 

واحد، در ارتفاع ۲ میلیون و ۵۱۸ هزار واحدی ایستاد.
 شــاخص هم وزن با ۲۰ هزار و ۴۳۴ واحد افزایش به ۸۴۵ هزار 
و ۳۹۶ واحد و شــاخص قیمت با ۱۲ هزار و ۳۸ واحد رشد به ۴۹۸ 

هزار و ۵۳ واحد رسید.
امروز در معاملات بورس تهران، بیش از ۲۳ میلیارد و ۷۸ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۷۵ هزار و ۵۸ میلیارد ریال 

معامله شد.
فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با چهار هزار و ۵۴۳ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با سه هزار و ۹۴۲ واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
)فارس( با سه هزار و ۳۰۹ واحد، توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۲ هزار و ۱۲۰ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( 
با یک هزار و ۸۴۱ واحد و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران )حکشتی( با یک هزار و ۲۳۳ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.

همچنین پتروشیمی پردیس )شپدیس( با ۳۷۴ واحد، پتروشیمی شیراز )شیراز( با ۲۷۷ واحد، نفت سپاهان )شسپا( با ۱۹۶ واحد 
تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.

بر پایه این گزارش، امروز ایران خودرو )خودرو(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، سایپا )خساپا(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، بانک ملت )وبملت( و بانک صادرات ایران )وبصادر( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.

گروه خودرو هم در معاملات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه چهار میلیارد و ۱۹۵ میلیون برگه سهم به ارزش 
۲۱ هزار و ۹۳۸ میلیارد ریال دادوستد شد.شاخص فرابورس نیز امروز بیش از ۵۷۷ واحد افزایش داشت و به ۳۱ هزار و ۷۲۲ واحد رسید.

در این بازار بیش از ۹ میلیارد و ۴۱۸ میلیون برگه سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات امروز فرابورس بیش از 
۵۲۰ هزار و ۵۵۷ نوبت بود.

فرم مالیات مقطوع صاحبان مشاغل بارگذاری شد

به گفتــه نیاورانــی تحریم هــا مانعــی جــدی در مســیر تجــارت ایــران بــا 
 کشــورهای عضــو اتحادیه اور اســیا اســت. تا زمانی کــه برگشــت ارز به راحتی

 اتفاق نیفتد، می توانیم حجم تجارت بالایی با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا داشته 
باشیم.

رئیس کل گمرک ایران از هدف گذاری و برنامه ریزی دوساله برای رسیدن به تجارت 
۱۰ میلیارد دلاری ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا خبر داده است؛ نکته ای که 
صدرالدین نیاورانی، عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار درباره آن 
می گوید: اگرچه تنوع بازار کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا بسیار بالاست ولی تحریم ها 
مانعی جدی در مسیر تجارت ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا است. تا زمانی 
که برگشت ارز به راحتی اتفاق نیفتد، می توانیم حجم تجارت بالایی با کشورهای عضو 

اتحادیه اوراسیا داشته باشیم.نیاورانی ادامه می دهد: تجارت جاده دوطرفه است، تاجر 
باید بتواند در زمان واردات و صادرات بدون هیچ نگرانی ای ارز خود را به کشور برگرداند 

و تا موقعی که این مشکل حل نشود، مشکلات کماکان پابرجاست.
عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار تصریح می کند: تجارت ایران 
با موانع جدی ای روبروست؛ یکی از این موانع این است که ما نمی توانیم فروش خود 

را به پول رسمی کشورها انجام دهیم و باید این مشکل حل شود.
او تأکیــد می کند: برخی از تجارت آزاد و تجــارت ترجیحی می گویند اما به این 
نکته توجه ندارند که پیش نیاز تجارت آزاد و ترجیحی، بازگشت ارز حاصل از صادرات 
اســت ولی ما به دلیل تحریم، با اکثر کشورهای دنیا مراوده بانکی و مالی نداریم. در 

واقع باید به تاکید گفت که تجارت ترجیحی و آزاد با وجود تحریم ها ممکن نیست.

عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار ادامه می دهد: در کنار مسئله 
تحریم ها ما با برخی از شرکای تجاری خود مشکلات دیگری داریم؛ مثلًا روسیه یکی 
از شــرکای تجاری ماست. اگرچه ما در روسیه چند صراف داریم که جابه جایی پول 
از طریق آن ممکن است ولی همچنان تعرفه، عوارض گمرکی و مالیات بالای روسیه 
بر محصولات ایرانی مانعی جدید رد مسیر صادرات ایران به روسیه است. درحالی که 

رقبای ما مانند ترکیه شرایط بسیار مناسبی در بازار روسیه دارند.
به گفته نیاورانی وزارت امور خارجه و دولت باید برای حل مشکل تجارت ایران با 
اتحادیه اوراسیا، کشورهای عضوی سی.آ. اس کار جدی بکند وگرنه این بازارها ابدی 
نیستند. آلان تعرفه ایران به واردات کالای روسی به ایران ۵ درصد است ولی در روسیه 

وضعیت این عدد بسیار بالاتر است.

تجارت ترجیحی و آزاد با وجود تحریم ها امکان پذیر نیست
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اصلاح نظام مالیاتی با همکاری و همراهی بازار

مریم لطفی      |    معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، با تأکید بر این نکته که اصلاح نظام مالیاتی کشور با همکاری و همراهی بازار و اصناف 
امری شدنی است، گفت: نظام مالیاتی تمام تلاش خود را برای اجرای عدالت مالیاتی خواهد کرد و از بازاریان و اصناف نیز انتظار می رود 

در اصلاح نظام مالیاتی و تحقق نظام مالیاتی هوشمند و عادلانه در کنار سازمان امور مالیاتی بایستند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

خاندوزی کدام امتیازهای 
ویژه را حذف کرد؟

 افزایــش ۲۰ درصدی مبلــغ یارانه در 
کالابرگ الکترونیک

 رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از افزایش 
۲۰ درصدی مبلغ یارانه در صورت اســتفاده از آن 
برای خرید ۹ قلم کالای اساســی مشــمول طرح 

کالابرگ الکترونیک خبر داد.
داود منظور در یکی از شبکه های اجتماعی از 
آغاز اجرای فراگیر کالابرگ الکترونیک در روزهای 

آینده برای سه دهک نخست درآمدی خبر داد.
وی ادامــه داد: افزایش ۲۰ درصدی مبلغ یارانه 
در صورت اســتفاده از آن برای خرید ۹ قلم کالای 
اساسی مشمول طرح کالابرگ الکترونیک و امکان 
استفاده از یارانه ماه بعد برای خرید کالاهای مشمول 
طرح کالابرگ الکترونیک در هر ماه، اعمال می شود.

 دستگاه ها مشــکلات درگاه های صدور 
مجوز را به سرعت برطرف کنند

 رئیــس مرکز مطالعات، پایش و بهبود محیط 
کســب وکار گفــت: همچنان اشــکالات فنی در 
درگاه های برخی دســتگاه ها وجود دارد و باید به 

سرعت برطرف شود.
به گزارش از وزارت اقتصاد، ســید امیر سیاح 
در همایش یک روزه آشنایی با راهبردهای جدید 
سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران که با حضور مدیران کل امور اقتصادی 
و دارایی اســتان های سراســر کشــور و معاونین 
اقتصادی آنها برگزار شــد، اظهار داشــت: ادارات 
کل امــور اقتصادی و دارایی در اســتان ها کمک 
کنند تا دستگاه ها در زمینه صدور مجوزها توجیه 
شــوند تا در این زمینه خطاها را به حداقل ممکن 

کاهش یابد.
وی افزود: در زمینه شــکایت های مردمی نیز 
شاهد هســتیم که برخی از دستگاه ها یا اطلاع از 
مقررات ندارند و یا خود را به ندانستن می زنند که 

در این زمینه نیز باید اقدامات لازم انجام شود.
ســیاح با اشــاره به اینکه هنوز مردم از منافع 
اجرای این پروژه به طور کافی منتفع نشــده اند، 
اظهار داشت: هنوز برخی دســتگاه ها مردم را به 
حضــور فرا می خوانند، شــرایط و مدارک اضافی 
مطالبــه می کنند و بدون دلیل درخواســت ها را 

رد می کنند و در صدور مجوزها نیز تاخیر دارند.
وی افزود: همچنان اشکالات فنی در درگاه های 
برخی دستگاه ها وجود دارد که این نیز از معضلاتی 
است که هنوز وجود دارد و باید به سرعت برطرف 

شود.

 هیات دولت به تازگی دو پیشنهاد وزیر اقتصادی مبنی بر »اصلاح اساسنامه جامعه حسابداران رسمی« و  »آئین نامه انتظام بخشی و شفافیت درآمد و هزینه شرکت های دولتی« را تصویب 
کرد؛ دو مصوبه ای که ضد تعارض منافع هستند و زمینه بروز فساد را از بین می برند.

به گزارش از وزارت اقتصاد، در تبصره ۳ ماده ۳ آیین نامه تعیین صلاحیت حسابداران رسمی یک امتیاز به مدیران کل دولتی که ۱۰ سال سابقه فعالیت در حوزه های مالی را دارا باشند، 
داده شــده بود؛ به این شــکل که آنها از شــرکت در آزمون حسابداری معاف می شدند.این تبصره یک تبعیض محرز در تعیین صلاحیت حسابداران رسمی ایران بود، زیرا افرادی که سابقه 
حسابرسی دارند باید در آزمون شرکت کنند و افرادی که سابقه حسابرسی ندارند بدون آزمون، این مجوز را دریافت می کردند.بر این اساس با پیشنهاد وزارت اقتصاد، هیأت وزیران تبصره 
۳ ماده ۳ این آیین نامه را حذف کرد. با رویه پیشین، مدیران دولتی دارای بیش از ۱۰ سال سابقه بدون گذراندن آزمون می توانستند حسابدار رسمی شوند و این روال در ۱۴ سال گذشته 

ادامه داشت که با پیشنهاد وزارت اقتصاد و تصویب هیأت دولت از این پس، مدیران دولتی نیز مثل سایر متقاضیان باید در آزمون شرکت کنند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/08
شماره : 1412

باید در این زمینه با دقت 
نظر ویژه ای گام برداشته 
می شــد، به همین دلیل 
رویکردهایی اتخاذ شد که 
به اعتقاد من امکان توفیق 

طرح را بالا می برد.

به گزارش از سازمان مالیاتی کشور ،محمد هادی سبحانیان 
در جلسه هم اندیشی سازمان امور مالیاتی کشور با اتاق اصناف 
تهران، اظهار داشت: اراده حاکمیت و مجلس نیز، مالیات ستانی 

مبتنی بر حاکمیت داده است.
معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه برخوردهای ســلیقه ای و 
ممیز محوری در مسیر وصول مالیات یکی از دلایل نارضایتی 
بین مودیان در سیستم مالیات ستانی سنتی کشور بوده است، 
افزود: اگر مالیات ســتانی مبتنی بر داده و اطلاعات باشد هم 

عدالت مالیاتی را در پی دارد و هم رضایتمندی مودیان و مردم 
نسبت به نظام مالیاتی افزایش خواهد یافت.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی تکریم مودیان را یکی از ارکانِ 
گفتمان حاکم بر نظام مالیاتی در دوره تحولی جدید دانست و 
گفت: تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی با آموزش و اطلاع رسانی به 
موقع قوانین مالیاتی یکی از راه های تکریم مودیان و مردم است.

وی با تأکید بر اینکه از هرگونه اقدامی که منجر به افزایش 
سطح آگاهی مودیان مالیاتی نسبت به تکالیفشان شود حمایت 

 مدیــرکل دفتر صنایع خــودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که از ابتدای 
امسال تا پایان اردیبهشت  بیش از ۱۹۳هزار دستگاه انواع خودرو در کشور تولید شده است 

که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۸ درصد افزایش نشان می دهد.
عبدالله توکلی لاهیجانی افزود: در ۲ ماه نخست سال جاری نزدیک به ۱۶۵هزار دستگاه 
خودروی ســواری در کشور تولید شــده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۴۵ درصد 

رشد را نشان می دهد.
وی بیان داشت: در این مدت بیش از ۲۱هزار دستگاه خودروی وانت تولید شده که در 

مقایسه با مدت مشابه پارسال از ۵۸ درصد رشد برخوردار بوده است.
توکلی لاهیجانی خاطرنشــان کرد: همچنین تا پایان اردیبهشت بیش از ۷۰۰ دستگاه 
خودروی ون تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال یک هزار و ۱۰۸ درصد رشد 

را نشان می دهد.وی ادامه داد: در این مدت حدود ۳۸۰ دستگاه مینی بوس و اتوبوس نیز 
تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال بیانگر ۴۸ درصد رشد است.

مدیرکل صنایع خودروی وزارت صمت اضافه کرد: در ۲ ماهه ســال جاری نزدیک به 
۶هزار دســتگاه انواع خودروی سنگین در کشور تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال ۹۵ درصد رشد را نشان می دهد.

رشد ۴۸ درصدی تولید خودرو تا پایان اردیبهشت

می کنیم، افزود: برپایی میز خدمت در میان کسبه و بازاریان در سال جدید در همه استان های کشور 
جهت پاسخگویی و حل و فصل سوالات و ابهامات مودیان و بازارایان در دستور کار است.

سبحانیان تصریح کرد: به منظور تکریم مودیان، اجرای عدالت مالیاتی، تسهیل وصول مالیات و ایجاد 
هماهنگی و وحدت رویه در تعیین مالیات عملکرد سال ۱۴۰۱ صاحبان مشاغل، دستورالعمل بهره گیری 
از ظرفیت تبصره ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم صادر و مالیات مقطوع این دسته از مودیان در 

درگاه خدمات الکترونیک سازمان امور مالیاتی بارگذاری شده است.
وی با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی کشور با توجه به اطلاعات موجود در پایگاه های اطلاعاتی سازمان 
و سوابق مودی، مالیات مقطوع مودیان مشمول این دستورالعمل را تعیین و مراتب را طی فرمی در درگاه 
خدمات الکترونیکی سازمان به نشانی https://my.tax.gov.ir بارگذاری کرده است، اظهار داشت: مالیات 

بیش از نیمی از اصناف صفر شده است.
همچنین سبحانیان با استقبال از برگزاری جلسات تخصصی با اصناف، تصریح کرد: ضمن اینکه در 
حوزه مالیات ستانی باید مبتنی بر قانون عمل کنیم، در این مسیر می توان با گفتگو، تفاهم و تعامل به 

همگرایی بیشتر رسید.

 پیشی گرفتن درآمدهی مالیاتی از درآمدهای نفتی نتیجه عملکرد، نیروهای مومن، خدوم 
و فداکار مالیاتی

در ادامه این نشست شهباز حسن پور بیگلری، نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید بر 
لزوم اداره کشور با درآمدهای مالیاتی، گفت: درامدهای حاصل از فروش نفت و منابع طبیعی متعلق به 

نسل های آینده است و باید در توسعه زیرساخت های کشور هزینه شود.
حسن پور بیگلری رقم مالیات پرداختی مشاغل و اصناف در مقابل کل مالیات کشور را رقمی پایین 
دانســت و بیان داشت: باید با گسترش چتر مالیاتی از اصناف و مودیانی که به صورت شفاف نسبت به 
پرداخت مالیات خود اقدام می کنند حمایت کرد.نائب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم را فرصتی مناسب برای همکاری مشترک سازمان امور مالیاتی و اصناف 
دانست و بر لزوم برگزاری جلسات و کلاس های آموزش جهت وصول تفاهم و همکاری نزدیکتر بین دو 
مجموعه تأکید کرد.وی با تقدیر از عملکرد ســازمان امور مالیاتی کشور در سال گذشته: پیشی گرفتن 
درآمدهای مالیاتی از درآمدهای نفتی برای اولین بار در این سال را در نتیجه عملکرد نیروهای مومن، 

خدوم و فداکار مالیاتی، که سربازان گمنام جبهه اقتصادی کشور هستند، دانست.

 آموزش و اطلاع رسانی به اصناف در دستور کار قرار گیرد
علی توسطی رئیس اتاق اصناف تهران نیز در این جلسه با بیان اینکه موضع ما در مبحث مالیات منفعت 

گرایانه نیست گفت: باید با حفظ منافع ملی و مصالح صنفی بتوانیم به همگرایی و هم افزایی برسیم.
وی با یادآوری اینکه تمام کشورهای توسعه یافته دنیا با مالیات اداره می شوند، بیان داشت: اگر می 
خواهیم به بهشت توسعه برسیم باید هزینه هایش را نیز بپردازیم.توسطی، اتاق اصناف تهران را دماسنج 
اقتصاد کشــور دانســت و خواهان حمایت و توجه سازمان امور مالیاتی کشور نسبت به رفع مشکلات و 

دغدغه های مالیاتی اصناف شد.

مدیریــت بانــک کشــاورزی آذربایجــان شــرقی بــه اســتناد 
ــاری  ــات اعتب ــازاد موسس ــوال م ــذاری ام ــوه واگ ــتورالعمل نح دس
بانــک مرکــزی جمهــوری اســامی ایــران ناظــر بــر مصوبــه شــورای 
پــول و اعتبــار و خــط مشــی اداره کل امــاک بانــک کشــاورزی در 
ســال جــاری در نظــر دارد امــوال مــازاد ذیــل را بــا کلیــه امتیــازات 
و ملحقــات موجــود و متعلقــه از طریــق مزایــده عمومــی بــه فــروش 

برســاند.
ــذا طالبیــن مــی تواننــد اســناد مزایــده را از ســامانه تــدارکات   ل
الکترونیکــی دولــت )ســامانه ســتاد( دریافــت و پــس از تکمیــل 
تــا پایــان وقــت اداری روز دوشــنبه مــورخ 1402/3/22 در ســامانه 
ــور در  ــخ مذک ــا تاری ــز ت ــناد را نی ــول اس ــذاری و اص ــور بارگ مذک
ــده( و  ــرکت در مزای ــپرده ش ــاوی س ــف )ح ــت ال ــب پاک قال
ــه نشــانی بانــک واقــع در  ــده( ب ــناد مزای ــاوی اس پاکــت ب )ح

تبریــز  خاقانــی- خیابــان مــدرس- روبــروی آتــش نشــانی- دبیرخانه 
مدیریــت بانــک کشــاورزی اســتان آذربایجــان شــرقی ارایــه و رســید 

مــورخ دریافــت نماینــد. 
 ضمنــاً بــر روی پاکــت ب عبــارت پیشــنهاد نقــدی یــا اجــاره بــه 

شــرط تملیــک درج گــردد.
 واریــز 5% از مبلــغ پایــه مزایــده تحــت عنــوان ســپرده شــرکت 
ــزد  ــماره 660871760 ن ــاب ش ــه حس ــز ب ــل واری ــده قاب در مزای
ــش  ــر فی ــه تصوی ــز  و ارائ ــزي تبری ــعبه مرک ــاورزي ش ــک کش بان
مربوطــه در قالــب پاکــت الــف الزامــي اســت ) چــک بیــن بانکــي و 

ــي باشــد.(   ــول م ــل قب ــز قاب ــه بانکــي نی ــت نام ضمان
ــورت  ــد و در ص ــی باش ــدی م ــورت نق ــه ص ــروش ب ــت ف 1 اولوی
ــت  ــا رعای ــه ب ــنهادات واصل ــدی، پیش ــنهاد نق ــول پیش ــدم وص ع
ضوابــط و دســتورالعمل هــای اباغــی )پرداخــت نقــدی بخشــی از 

مبلــغ پیشــنهادی حداقــل بــه میــزان 20 ٪ و تقســیط باقیمانــده آن 
حداکثــر تــا مــدت 60 مــاه و بــا  احتســاب حداکثــر نــرخ مصــوب 
شــورای پــول و اعتبــار )در قالــب عقــد اجــاره بــه شــرط تملیــک( 
ــول  ــک در رد و قب 2 بان ــد.  ــد گردی ــائي خواهن ــه و بازگش پذیرفت
یــک یــا کلیــه پیشــنهادات مختــار بــوده و بــه  پیشــنهادات مبهــم، 
ناقــص، مشــروط، بــدون ســپرده و فاقــد امضــاء و تاریــخ و خــارج از 
3 حــق  الزحمــه کارشناســي  موعــد ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد. 
 4 و هزینــه انتشــار آگهــي، از برنــده مزایــده اخــذ خواهــد گردیــد. 
ــورخ 1402/3/23  ــنبه م ــاکات روز  سه ش ــایي پ ــخ بازگش تاری
ــک در  ــتادي بان ــر س ــر مدی ــل دفت ــح در مح ــاعت 10 صب  راس س
اســتان خواهــد بــود ضمنــاً حضــور پیشــنهاد دهنــدگان در جلســه 
ــاک و  ــد از ام 5 بازدی ــد. ــي باش ــع م ــاکات بامان ــایي  پ بازگش
ــراي تمامــي شــرکت کنندگان  مطالعــه مــدارک و اســناد امــاک ب

ــه  ــود ب ــع موج ــا وض ــده ب ــاد ش ــاک  ی ــه ام ــوده و کلی ــي ب الزام
فــروش مــي رســند و درصــورت داشــتن متصــرف تخلیــه بــه عهــده 
6  در مــورد واگــذاري ســرقفلي، پرداخــت  خریــدار خواهــد بــود. 
ــی  ــاک اوقاف ــورد ام ــک و در م ــه مال ــي( ب ــه )ارباب ــق مالکان ح
ــده  ــده مزای ــده برن ــه عه ــره ب ــه حــق پذی ــال، تادی ــگام انتق در هن
ــای  ــذاری واحده ــرارداد واگ ــاد ق ــان انعق 7 در زم ــود.  ــد ب خواه
ــه  دارای ســرقفلی و ماشــین آلات در صــورت تشــخیص بانــک ارائ
ــی  ــک الزام ــزد بان ــن آن ن ــدار و ترهی ــط خری ــی توس ــه ملک وثیق
8 در مــورد کارخانــه هــا بــا کاربــری صنعتــی، کشــاورزی و  اســت. 
دامــداری  در صــورت واگــذاری، بدهــی هــای مربــوط بــه ســازمان 
تامیــن اجتماعــی، اداره امــور مالیاتــی و تخلفــات مــاده 100 
ــه  ــک ب ــی مل ــز بده ــهرداری و نی ــون ش ــاده 77 قان ــوارض م و ع
ــوط  ــون مرب ــز تعهــدات و دی شــرکت شــهرک هــای صنعتــی و نی

بــه مــاده 12 قانــون کار و هرگونــه بدهــی احتمالــی دیگــر از قبیــل 
مالیــات بــر ارزش افــزوده بــه عهــده برنــده مزایــده بــوده و بانــک در 
9  متقاضیــان خریــد  ایــن خصــوص مســئولیتی نخواهــد داشــت. 
اقســاطی بایســتی فاقــد ســابقه چــک برگشــتی و معوقــات بانکــی 
ــر،  ــده حاض ــوع مزای ــکونی موض ــاک مس ــورد ام 10 در م ــند. باش
ــوت  ــی و وراث حین الف ــده قانون ــا نماین ــابق ی ــک س ــه مال چنانچ
درخواســت اقالــه نقــدی و اعــاده بــه وضــع ســابق ملــک تملیکــی 
را در طــول فرآینــد مزایــده بــه بانــک ارائــه دهنــد مزایــده ملــک 
ــک و  ــه تشــخیص بان ــا ب ــه ای کــه باشــد بن مذکــور در هــر مرحل
ــرای متقاضــی شــرکت  ــده و ب ــف گردی ــررات  متوق ــت مق ــا رعای ب
ــه  ــک )ب ــط بان ــدن توس ــده ش ــام برن ــل از اع ــا قب ــده ت در مزای
صــورت مکتــوب( هیــچ حقــی متصــور نبــوده و حــق هیــچ گونــه 

ــا اعتراضــی را در ایــن خصــوص نخواهــد داشــت.  ادعــا ی

آگهی مزایده عمومی املاک مازاد 
)مرحله اول - نوبت اول سال 1402(

ف
شماره شعبهردی

مساحت )كاربري ملك(مشخصات پلاك ثبتيپرونده
عرصه

مساحت 
اعياني

مبلغ پایه مزایدهوضعيت  تخليهماشين آلاتسهم مالكيت
نشاني

قيمت كارشناسي ) به ریال (متصرف داردتخليه شده استنداردداردمشاعششدانگ

هادیشهر- علمدار- خیابان ولایت فقیه9/350/000/000√----√-98/35مسکونی8355 فرعی از 15 اصلی7117هادیشهر1

مرند - میشاب - کندلج2/350/000/000√---2/5 دانگ مشاع از ششدانگ-378/2099مسکونی1986 فرعی از 1 اصلی بخش 15 مرند3251مرند2

ملکان - روستاي قره چال3/375/000/000√---4/5 دانگ از 6 دانگ-536120مسکوني419 فرعي از 49 اصلي بخش 5 ملکان2005ملکان3

هریس - روستاي زرنق - خیابان ولي زاده3/000/000/000√----√-63/4تجاري1132 فرعي از 4 اصلي بخش 42 هریس1868هریس4

هریس - زرنق - خیابان انقلاب - خیابان شهید ولی زاده - پلاک 8/750/000/00026√---56 سهم از 96 سهم مشاع-801/6486مسکونی997 فرعی از 4 اصلی بخش 42 هریس1866هریس5

هریس - شهر زرنق2/981/614/583√---49/78 سهم از 96 سهم--196مسکوني987 فرعي از یک اصلي بخش 42 هریس1857هریس6

جلفا- خیابان امام جعفر4/110/000/000√---89946049 سهم مشاع از 251675000 سهم ششدانگ-100/67-آپارتمان13 اصلی بخش 13 6540هادیشهر7

هادیشهر- خیابان امام جعفر صادق13/760/000/000√---77/7 سهم مشاع از 96 سهم ششدانگ-372147مسکونی3578 فرعی از 15 اصلی6774هادیشهر8

املاک با کاربری غیر مسکونی

ف
شماره شعبهردی

مساحت )كاربري ملك(مشخصات پلاك ثبتيپرونده
عرصه

مساحت 
اعياني

مبلغ پایه مزایدهوضعيت  تخليهماشين آلاتسهم مالكيت
نشاني

قيمت كارشناسي ) به ریال (متصرف داردتخليه شده استنداردداردمشاعششدانگ

ملکان - قریه یولقونلوی جدید2/148/346/000√-√-1801 سهم مشاع از 2991 سهم ششدانگ--2991/28دامداری98 فرعی از 5 اصلی بخش 6 ملکان3275ملکان1

1021 فرعي از 37 اصلي بخش 23 ورزقان1897ورزقان2
زمین زراعي و 
سوله ساختمانی

ورزقان - روستاي کاسین13/453/000/000√-√-3/5 سهم مشاع از 6 سهم ششدانگ-20461058/96

هشترود - روستاي خورجستان - حاشیه 70 متري راه هنرستان3/138/696/000√-√-22 سهم از 100 سهم-15151862مرغداري234 فرعي از 161 اصلي بخش 48 تبریز2018هشترود3

هریس- چهارراه نمرور- واقع شده در حد غربی چمن مشهور به گل تپه3/757/500/000√-√-6 سهم از 96 سهم--18811/10گاوداری4751 فرعی از یک اصلی6514هریس4

چاراویماق- قریه یانبلاغی982/800/000√-√--√-5460زراعی8 فرعی از 92 اصلی5562قره آغاج5

مدیر استان - جواد صمدی

املاک با کاربری مسکونی و تجاری
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کشاورزی 

رونمایی از تی تی پلاس 
سامانه هوشمند غیر 

حضوری بانک توسعه تعاون

وحید محمدی روز یکشــنبه در جشنواره تخصصی نخود ایران که در 
سالن اجتماعات اتاق بازرگانی کرمانشاه برگزار شد، افزود: اجاره دادن اراضی 
کشــاورزی که چند سالی اســت در استان مرسوم شده است موجب نابود 
شــدن زمین های کشاورزی شده و هم اکنون به یکی از نگرانی های ما در 

این حوزه تبدیل شده است.
وی یادآور شد: این پدیده موجب شده تا از یکسو این اراضی مورد بهره 

برداری بی رویه قرار گرفته و از سویی دیگر استفاده بی ضابطه از انواع کودهای 
شــیمیایی در این اراضی مشکلاتی را برای کشاورزان در آینده بوجود آورد 
که وزارت جهاد کشاورزی در این زمینه باید اقدامات و سیاست های جدی 
را اتخاذ کند.معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمانشاه در بخش 
دیگری از سخنان خود با قدردانی از برگزار کنندگان این جشنواره گفت: در 
بسیاری از مواقع از داشته هایی که داریم نمی توانیم بخوبی استفاده کنیم در 

حالی که کشورهای دیگر توانسته اند داشته های خود را به ما تحمیل کنند.
محمدی با بیان اینکه خودمان باید به داشــته های خود ارزش بدهیم 
 افــزود: بــه طور مثال هم اکنون محصولی مانند ســویا را کــه به ما قالب 
کرده اند مجبوریم کشــتی کشتی با صرف هزینه های هنگفت وارد کشور 
کنیم در حالی که از محصولی مانند نخود که یکی از داشته های باارزش ما 
محسوب می شود غافل مانده ایم.وی با بیان اهمیت توسعه صنایع وابسته 
در حوزه کشــاورزی یادآور شد: اولویت ما در پرداخت تسهیلات در استان 

صنایع وابسته برای تکمیل زنجیره های مختلف است .

 از وزارت جهاد کشاورزی گله مندیم
محمــدی در ادامــه با بیان اینکه انتظار می رفت در این جشــنواره که 
نخســیتن همایش در نوع خود در زمینه محصول نخود است که در کشور 
برگزار می شــود مسوولانی از وزارت جهاد کشــاورزی حضور می داشتند 
افزود: در جشــنواره مشابهی که برای یک محصول تزیینی با مساحت زیر 
کشت سه هزار و ۵۰۰ هکتار اخیر در یکی دیگر از استان ها برگزار شد سه 
معاون وزیر حضور پیدا کردند ولی به همایشی مانند نخود که نقش مهمی 
در تامین امنیت غذایی کشور دارد اهمیتی داده نشده است.وی تاکید کرد: 
متولی برگزاری این همایش وزارت جهاد کشاورزی بود ولی وقتی خود این 
وزارتخانه برای برگزاری آن اهمیتی قایل نمی شود چطور از دیگر سازمان ها 
و ارگان های دست اندرکار این محصول می توان انتظار داشت تا در زمینه 

کشت و تولید آن نقش آفرینی کنند.

 تشکل های بخش کشاورزی ما از ضعیف ترین تشکل ها هستند
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمانشاه همچنین با انتقاد از 
موثر نبودن تشکل های حوزه کشاورزی اظهار کرد: تقریبا تشکل های بخش 
کشاورزی ما از ضعیف ترین تشکل ها هستند چون نقشی که به آنها واگذار 
می شود ضعیف است.محمدی افزود: پررنگ کردن تشکل های کشاورزی به 
ویژه در بخش زراعت و باغداری باید توسط وزارت جهاد کشاورزی تقویت شود 
زیرا متولی آنها این وزارتخانه است.وی همچنین گریزی نیز به اجرای الگوی 
کشت در کشور زد و یادآور شد: هرچند که الگوی کشت امسال در کشور اجرا 
شد ولی باید دانست به همین سادگی نیز نمی توان محصول جایگزین را به 
کشاورزان بدون آنکه میزان درآمد و ضررو زیان آنها را در نظر گرفت تعیین 
کرد. در حاشیه برگزاری جشنواره ملی نخود، علاوه بر همایش تخصصی نخود، 
برنامه های متنوعی از جمله برنامه های متنوع آموزشی ترویجی، مسابقات 
آشپزی و شیرینی پزی و عرضه غذاهای تهیه شده با نخود، نمایشگاه غذا و 
شیرینی، کارگاه ها و مسابقات آموزشی در محل روستا بازار کرمانشاه نیز در 
حال برگزاری است.برگزاری روز مزرعه ملی در مزارع الگویی و مکانیزه نخود 
شهرستان روانسر در روستای مرادآباد )ویژه کشاورزان و کارشناسان( و همایش 

علمی نخود از دیگر برنامه های ج نواره دو روزه نخود در کرمانشاه است.

مزدک جمشیدی    |    سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمانشاه با هشدار نسبت به بروز و افزایش پدیده ای با عنوان اجاره اراضی کشاورزی 
گفت: بدون شک تداوم این امر بحران آتی ما در حوزه کشاورزی در استان خواهد بود.

اهمیت توسعه صنایع 
وابسته در حوزه کشاورزی 

یادآور شد: اولویت ما در 
پرداخت تسهیلات در 
استان صنایع وابسته 

برای تکمیل زنجیره های 
مختلف است .

معاون استاندار کرمانشاه نسبت به افزایش پدیده اجاره 
اراضی کشاورزی هشدار داد

  معاون راهداری اداره کل راهداری وحمل ونقل 
جاده ای همدان:

بهســازی و روکش آســفالت ۴۰ کیلومتر از 
محورهای استان همدان

همدان - معاون راهــداری اداره کل راهداری وحمل 
ونقل جاده ای اســتان همدان از بهســازی و روکش 
آســفالت ۴۰ کیلومتر از محورهای مواصلاتی استان 

همدان در کمتر از دو ماه خبر داد.
جواد نگاهداری گفت: با برنامه ریزی های انجام شــده، 
از ابتدای ســال عملیات بهســازی و روکش آسفالت 
۲۸۰ کیلومتر از راه های ارتباطی استان در دستور کار 

راهداری همدان قرار گرفته است.
وی افزود: تا به امروز ۳۵ کیلومتر روکش آســفالت و ۵ 
کیلومتر اسلاری سیل )آســفالت نوین( در محورهای 
استان همدان انجام شــده و این عملیات تا پایان فصل 

کاری ادامه خواهد داشت.
معاون راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان همدان 
تصریح کرد: با توجه به بارش باران و کاهش دما در برخی 
از مقاطع عملیات روکش آســفالت دچار وقفه شد که 
پیش بینی ما بهسازی ۵۰ کیلومتر از محورهای استان 
بود.وی درپایان گفت: در سال گذشته ۲۵۶ کیلومتر از 
راه های استان بهسازی و روکش آسفالت شد و امسال 
بنا داریم در صورت تامیــن اعتبار و با توجه به موقعیت 
خاص جغرافیایی اســتان)محدودیت فصل کاری( این 

عدد به بیش از ۲۸۰ کیلومتر ارتقاء دهیم

  بازدیــد معاونت فرهنگــی اجتماعی نیروی 
انتظامی از دفتر روزنامه آوای اقتصاد 

شهرکرد ، مصیبی  -سرهنگ علی اصغر مهری معاون 
اجتماعی نیروی انتظامی و همراهان در جریان بازدید 
خود از دفتر روزنامه آوای اقتصاد ضمن تقدیر و تشکر 
از فعالان رســانه در دفتر روزنامــه در رابطه با تعامل و 
همکاری و انعکاس به موقع اخبار نیروی انتظامی ضمن 
خســته نباشــید به خبرنگاران دفتر در مورد خدمات 
نیروی انتظامی گفت: جهت حل مشکلات روانشناختی 
و روانسنجی و مشــاوره انتظامی مرکز مشاوره آرامش 
راه اندازی شده اســت.وی افزود : افرادی که که از نظر 
خانواده ، ازدواج ، تربیتی  ، تحصیلی و... مشــکل دارند 
می توانند از خدمات روانشــناختی مرکــز به صورت 
رایگان اســتفاده کنند .معاون فرهنگــی و اجتماعی 
نیروی انتظامی استان تصریح نمود که انجام انواع تست 
های هوش ، شخصیت ، تشخیصی و غیره نیز از جمله 
خدمات روانسنجی می باشد که در مرکز مشاوره آرامش 
به طور رایگان برای عموم مردم ارائه می  شود.وی افزود: 
گزینش و استخدام ، وظیفه عمومی ، حقوقی و ...نیز از 
جمله خدمات رایگان در قالب مشاوره انتظامی می باشد 
که ارائه می گردد . سرهنگ مهری در پایان گفت: کانال 
پلیس و سامانه آموزش همگانی پلیس و سامانه پلیس 
پاسخگو ) مشــاوره تلفنی( به شماره ۰۹۶۵۸۰ به طور 
شبانه روزی در خدمت مردم اســت و همچنین مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰  آماده پاســخگویی به آحاد 
مردم می باشد و شماره ۱۹۷ نیز برای دریافت انتقادات 
، پیشنهادات ،شکایت و تقدیر از عملکرد پلیس در نظر 

گرفته شده است .

  میز خدمت راه و شهرسازی استان بوشهر برپا 
شد مدیر کل راه و شهرســازی استان بوشهر از 
برگزاری میز خدمت در مصلی نمازجمعه بوشهر 

خبر داد

سید محمود دســتغیبی در حاشیه برپایی میز خدمت 
گفت: برگزاری میز ارتباط مردمی در راســتای حقوق 
شهروندی، ارتباط نزدیک دولت با مردم و پاسخگویی 
مســئولان اســت و تحقق یافتن بخشــی از مطالبات 
مردمی  و ارائه خدمات مطلــوب در حوزه های  مختلف 

خدمت رسانی از اهداف برپایی این نشست هاست.
وی افزود: برپایی میز خدمت در مکان های عمومی مانند 
مســاجد ، مصلی نمازجمعــه و ...  فرصتی خوبی برای 
عزیزانی است که به خاطر مشغله کاری فرصت حضور در 
ادارات را ندارند و با برپایی میز خدمت به صورت چهره به 
چهره مشکلات خود را مطرح و راهکارها و راهنمایی های 
لازم برای رفع این مشکلات و درخواست های آنان ارائه 

می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشــهر  ضمن اظهار 
امیدواری از رضایت مردم در برپایی میز خدمت ادامه 
داد: با توجه به اهمیت رفع مشکلات و درخواست های 
مردمی، برگزاری میز خدمت در اولویت برنامه های این 
اداره کل قرار دارد.دستغیبی خدمت جهادی را شاخصه 
اصلی مدیران دولت سیزدهم و مدیران استان دانست 
و ادامه داد: لازم است همگی به دور از تبلیغات دشمن 
در جهت به ثمر نشســتن اهداف نظام و دولت مردمی 
و همچنین پیشرفت اســتان تلاش کنیم.گفتنی است 
در طرح ارتباطات و مردمی ، هر هفته مســئولان چند 
دســتگاه با حضور در مصلی نماز جمعه ضمن دیدار رو 
در رو پاسخگوی مشکلات مردم در حوزه ی کاری خود 

خواهند بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/08
شماره : 1412

سامانه هوشمند غیر حضوری بانک توسعه تعاون با عنوان تی تی پلاس با حضور مدیر عامل و رییس هیات مدیره بانک رونمایی شد.سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  شهرام بخشا سرپرست معاونت مدیر 
عامل بانک توسعه تعاون در امور برنامه ریزی و فناوری اطلاعات در مراسم رونمایی سامانه در کارگاه آموزشی مدیران ستادی و استانی اظهار داشت: طی ماه های اخیر همکاران فناوری و حوزه های مرتبط اقدامات و 
تلاش های فراوانی برای راه اندازی سامانه بروز داده اند.وی افزود: همکاری و تعامل کاملی از سوی واحدهای فناوری بانک با امور اعتباری بانک برای ورود عقود اسلامی مرتبط جهت فراهم سازی زمینه و برنامه ریزی 
برای پرداخت غیر حضوری تسهیلات وجود داشته است و در حال حاضر پرداخت تسهیلات بر اساس قراردادهای لازم الاجرا در سامانه امکان پذیر گردیده و به تدریج، کلیه تسهیلات مبتنی بر عقود اسلامی از طریق 
سامانه قابل انجام می شود.بخشا تصریح کرد: پیش بینی شده بخش مهمی از تسهیلات خرد شعب مبتنی بر سامانه و به صورت غیر حضوری پرداخت گردد.علی یکتا مدیر امور فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک توسعه 
تعاون گفت: افتتاح حساب غیر حضوری با تکیه بر احراز هویت، تطبیق اطلاعات ثبت احوال و تشخیص کاربر مبتنی بر جدیدترین تکنولوژی روز از طریق سامانه امکان پذیر است.وی افزود: ))افتتاح حساب برخط(( و 

))تسهیلات برخط(( دو خدمت مهم سامانه محسوب می شوند و امکان اخذ تضامین و سفته الکترونیک به صورت غیر حضوری نیز از طریق سامانه فراهم می شود.

3۰ میلیارد تومان اعتبار برای اجرای 15 پروژه عمرانی در شهرکرد

 سفر دیپلماسی شهردار بجنورد به روسیه
شهردار بجنورد برای حضور نهمین نشست هیات اجرایی مجمع 
شهرداران آسیایی در شهر کازان مرکز جمهوری تاتارستان روسیه 
همزمان با گردهمایی سالیانه سازمان منطقه ای شهرهای متحد 
و دولت های محلی اوراســیا  با بیش از ۱۲۰ شرکت کننده از ۷۵ 
شــهر و ۵۰ کشور جهان در کشور روسیه  آغاز شده است به این 
کشــور سفر کرد، جوادحمیدی شهردار بجنورد در سخنرانی این 
اجلاس با معرفی قومیت ها ، فرهنگ اداب و سنن و صنایع دستی 
و جاذبه های طبیعی و تاریخی این شــهر ، گفت : بجنورد دارای 
پیشینه فرهنگی، تاریخی، سیاسی بسیاری است و زمینه تبدیل 

شدن به برند گردشگردی به عنوان یک جاذبه برای گردشگران داخلی و خارجی  را دارد.وی با اشاره ۷۰ فرصت سرمایه گذاری در 
این شهر و جود مناطق بکراز جمله پلنگ دره و کوه اسدلی افزود: این مناطق نگین سرمایه گذاری با ظرفیت های اقتصادی ، ورزشی 
و تفریحی در این شهر هستند که شرایط مناسب برای جذب سرمایه  گذاررا دارند.علاوه بر نشست های رسمی هیات اجرایی مجمع 
شهرداران آسیایی و گردهمایی سازمان منطقه ای اوراسیا، نشست های تخصصی در زمینه نقش شهرها در روندهای جدید جهانی و 
منطقه ای، تمرکززدایی در همکاری های بین المللی، و بومی سازی اهداف توسعه پایدار از جمله رویدادهای جانبی این اجلاس هستند.

مدیر کل فرودگاه های اســتان گلستان گفت: زیرساخت های 
لازم در فرودگاه گرگان جهت رفاه هرچه بیشتر زائران خانه خدا 

فراهم شده است.
  سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -روابط عمومی اداره 
کل فرودگاه های استان گلستان،  علی متانت با بیان اینکه نقاط 
قوت و ضعف عملیات اعزام حج سال های اخیر بررسی شده است 
عنوان کرد: به محض اعلام ســازمان حــج و زیارت در خصوص 
عملیات حج سال ۱۴۰۲، جلسات متعددی با ارگان های اجرایی 
و مسئول این عملیات مهم انجام شد و در همین راستا تلاش می 

شود تا بهترین اعزام را در سال جاری از فرودگاه گرگان شاهد باشیم.
مدیرکل فرودگاه های اســتان گلســتان اظهار داشت:  امسال دو هزار و ۹۳۴ زائر خانه خدا طی ۷ روز در قالب ۲۰ کاروان به 

سرزمین وحی اعزام می شوند. 
وی یادآور شد: همه کاروان های استان گلستان مدینه بعد هستند و تاریخ اعزام آنان نیز از ۲۶خرداد لغایت ۱ تیر است و همه 

پروازها با استفاده از ناوگان ایرباس شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران  از فرودگاه گرگان خواهد بود.

شــهرکرد - مصیبی - شهردار شهرکرد : در راستای اجرای ۱۵ پروژه عمرانی ۳۰  
میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعتبار تاکنون هزینه شده است.

محمدحسین واحدیان در بازدید مشترک با شورای اسلامی، خبرنگاران و فعالان 
فضای مجازی اظهارداشــت: از ابتدای امسال تاکنون فعالیت های عمرانی بسیاری در 
شهر آغاز شده است که تنها برای اجرای ۱۵ پروژه ۳۰میلیارد و  ۷۰۰میلیون تومان 

اعتبار پیش بینی و هزینه شده است.
وی با بیان اینکه پروژه جاده سفیر امید با ۲.۵ میلیارد تومان اعتبار در حال حاضر 
۹۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، افزود: ۶ هزار مترمربع آسفالت، ۵۰۰ متر کانال و 

۳۰۰ متر رفیوژ در وسط جاده تاکنون کار شده است.
شهردار شهرکرد با اشاره به پروژه جاده نمایشگاه بیان کرد: طول پروژه ۲ هزار و 
۵۰۰ متر می باشد که تاکنون ۲۵۰ متر خاکبرداری و خاکریزی به صورت امانی انجام 
و پیشرفت فیزیکی آن ۱۰ درصد می باشد و کل اعتبار این پروژه ۴۰ میلیارد تومان 

برآورد شده است که تاکنون ۲.۵ میلیارد تومان آن هزینه گردیده است.
وی گفت: در پروژه تپه باباولی زیرسازی، کوه بری و جدول بندی انجام شد که ۳۰۰ 
میلیون تومان اعتبار برای ۳۰۰ متر جدول بندی هزینه و مابقی پروژه به صورت امانی 

انجام می شود و در حال حاضر ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
واحدیان اجرای پروژه مسیل میرآباد را یکی دیگر از پروژه ها دانست و تصریح کرد: 
اجرای این مسیل در خیابان الوند به طول ۶۰ متر می باشد که در حال حاضر ۳۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعتبار برای آن پیش بینی شده است.
وی افزود : در جاده سلامت نیز عملیات روشنایی، اجرای دیوار و جدول بندی در 
حال اجراست و پیشرفت فیزیکی آن ۱۵ الی ۲۰ درصد است و اعتبار آن ۳ میلیارد 

و ۱۰۰ میلیون تومان می باشد.
شهردار شهرکرد اعتبار پروژه پارک بانوان ۲ در شهرکرد را ۳ میلیارد تومان اعلام 

کرد و گفت: مساحت این پارک ۳ هکتار است که ۲ هزار متر مربع معبر، ۱۵۰۰ متر 
مربع پارکینگ، ۲ هزار متر مربع مسیر دوچرخه سواری و ۲ هکتار فضای سبز برای 
این پارک پیش بینی شده است. و برای تجهیز این پارک یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان و برای محوطه سازی آن یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعتبار برآورد شده 

و در حال حاضر ۱۵ درصد پیشرفت داشته است.
واحدیان تعریض بلوار رهبر را ضروری دانست و بیان کرد: در راستای اجرای این 
پروژه عقب نشینی دیوار پست اداره برق در دستور کار قرار گرفته و ۳ میلیارد تومان 
اعتبار برای این پروژه پیش بینی شده و در حال حاضر ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

وی با بیان اینکه ناحیه غرب یکی از اولویت های کاری مدیریت شــهری اســت، 
خاطرنشــان کرد: در همین راســتا پروژه اجرای آبنما در خیابان سینا جهت هدایت 
آب های سطحی با ۴۰۰ میلیون تومان اعتبار اجرا و در حال حاضر ۵۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
شــهردار شهرکرد از آغاز اجرای عملیات آسفالت در ناحیه غرب خبر داد و گفت: 

عملیات آســفالت از روز گذشــته در ناحیه غرب آغاز و با اســتفاده از ۱۴ هزار تن 
آســفالت ۱۴۰ هزار مترمربع از معابر این ناحیه آســفالت خواهد شــد.و در راستای 
 اجرای طرح نهضت ملی آســفالت ، معابر ناحیه دو با ۱۰ هزار تن آســفالت، نوسازی

 شده است.
وی از اجرای پروژه پیاده روی خیابان ۱۲ محرم با ۳ میلیارد تومان اعتبار خبر داد 
و بیان کرد: این پروژه حدفاصل میدان ۱۲ محرم تا خیابان خواجه نصیر می باشد که 
۷۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و تاکنون یک میلیارد تومان از اعتبار پیش بینی 

شده هزینه شده است.
شهردار شهرکرد تصریح کرد: پل ۱۲ محرم جنوبی با ۱.۵ میلیارد تومان اعتبار و 
۶۰ درصد پیشرفت فیزیک در درست اجرا است که عملیات سنگ کاری و خاکبرداری 

و بتن ریزی آن انجام شده است.
وی افزود: پروژه کف سازی کوچه مسجدجامع نیز با ۲.۵ میلیارد تومان اعتبار در 
دست اجرا است ودر حال حاضر با اجرای عملیات موزاییک و آبنما پیشرفت فیزیکی 

این پروژه ۴۰ درصد برآورد شده است.
واحدیان با اشاره به پروژه محوطه سازی باغ موزه دفاع مقدس با ۴۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی گفت: ۷۰۰ میلیون تومان اعتبارات این پروژه از محل اعتبارات داخلی و ۹۰۰ 

میلیون تومان آن از محل اعتبارات استانی تأمین شده است.
شهردار شهرکرد بیان کرد: تکمیل  بوستان  آفتاب با ۱.۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
در دســت اجرا است و در حال حاضر به ۲۰ درصد پیشرفت رسیده است و عملیات 

دیوار سنگی و اجرای جدول در حال اجرا می باشد.
واحدیان افزود: بهسازی و احیای کوچه نشاط نیز یکی دیگر از پروژه های در دست 
اجرا می باشــد که ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان اعتبار برای این پروژه پیش بینی 

شده و به پیشرفت ۴۰ درصدی رسیده است.

زیرساخت های لازم در فرودگاه گرگان برای رفاه زائران

کلنگ زنی ساختمان جدید بیمارستان نفت مسجدسلیمان
با حضور معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
کلنگ احداث ساختمان جدید بیمارستان نفت مسجدسلیمان بر 

زمین زده شد.
همزمــان با یکصد و پانزدهمین ســالگرد اکتشــاف نفت در 
مسجدســلیمان، مراســم کلنگ زنی احداث ســاختمان جدید 
بیمارســتان نفت مسجدسلیمان با حضور محسن خجسته مهر 

برگزار شد.
مجری این طرح سازمان بهداشت و درمان صنعت نفت است 

که قرار است در مساحتی بالغ بر ۴هزار متر مربع اجرایی شود. 
بنا بر این گزارش این بیمارستان شامل بخش های داخلی، جراحی، اتاق عمل، اورژانس، زنان و زایمان، رادیولوژی، آزمایشگاه و... 

است که امروز با حضور خجسته مهر عملیات اجرایی آن آغاز شد.
معاون وزیر نفت پیش از این با همراهی علیرضا دانشــی مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب از چاه شــماره یک 

مسجدسلیمان بازدید کرد.

همــدان - رئیــس بیمارســتان فاطمیــه همدان گفــت: ۲ خــرداد ۱۴۰۲ ســومین جراحــی هیســترکتومی به روش 
 لاپاراسکوپی در بیمارســتان فاطمیه توسط تیم جراحی زنان با

 موفقیت انجام شد.
دکتر شمیم پیله وری بیان کرد:برداشتن رحم و ضمائم با روش 
بسته )لاپاراســکوپی( یک عمل جراحی ست که طی آن، رحم و 
در برخی موارد تخمدان ها به تشخیص پزشک برداشته می شود.

وی افزود: این روش به علت جلوگیری از برش های شــکمی 
رایج و کاهش زمان بســتری و نقاهت از ســمت بیماران دارای 

پذیرش بالایی است.
رئیس بیمارستان فاطمیه در پایان تصریح کرد: تاکنون ۳ مورد 
جراحی هیسترکتومی به روش لاپاراسکوپی در بیمارستان فاطمیه 

به عنوان تنها مرکز تخصصی دولتی زنان و زایمان در استان همدان انجام شده است که علاوه بر افزایش کیفیت عمل جراحی 
در افزایش رضایتمندی بیماران نیز موثر بوده است.

سومین جراحی هیسترکتومی به روش لاپاراسکوپی در همدان
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بیماران خاص در قوانین 
 شهرداری نادیده 
گرفته  می شوند 

   عضو شورای اسلامی شهر یزد گفت: در قوانین شهرداری لازم است بند  های ی برای حمایت از بیماران خاص در نظر گرفته شود.  فخر السادات خامسی ادامه داد: بیماران خاص از جمله 
کلیوی، ام اس، تالاسمی و هموفیلی معمولا در قوانین حمایتی ارگان  های ی مانند شهرداری نادیده گرفته می شوند.  وی می گوید: مثلا در قانون درآمد پایدار شهرداری ها که به حمایت از افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی اشاره شده است ، متاسفانه در این قانون به بیماران خاص توجهی نشده است.  از طرفی جای خالی قوانین حمایتی از بیماران خاص در مصوبات مجلس و 
دستورالعمل های هیات دولت کاملا محسوس است که در کنار الزام دستگاه  های دولتی به پوشش  های حمایتی از بیماران خاص، تخفیفات و معافیت  هایی درمورد هزینه شهرداری ها هم در نظر 
گرفته بشود.   به گفته عضو شورا بیماران خاص به دلیل نوع بیماری که دارند باید هزینه های زیادی برای درمان و دارو بپردازند این امر مستلزم حمایت جدی تر از سوی ارگان ها از جمله شهرداری 
هاست.  خامسی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: هرچند حمایت  هایی از سوی برخی ارگان ها برای بیماران خاص صورت می پذیرد اما با توجه به نوع بیماری و مشکلاتی که این قشر، در 
موضوعات درمان و اشتغال و معیشت دارند ، توجه و حمایت های دولتی و غیردولتی از این عزیزان باید گسترده تر باشد. عضو شورا افزود: اغلب داروی بیماران خاص بسیار کمیاب است و این مسئله 

نیز باید از سوی مسئولین استانی و کشوری پیگیری و حل شود. همچنین برخی از انجمن های حامی این بیماران با مشکل مکان روبرو هستند.

مزدک جمشیدی    | صادرات گاز ایران به عراق تمدید شد، در حالیکه طی سال های گذشته عراق از بی نیازی به گاز ایران تا سال ۲۰۲۲ خبر 
داده بود.

برق عراق وابسته به گاز ایران؛ هیچ جایگزینی نیست

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/08
شماره : 1412

 آمار صادراتی که اخیراً 
اصلاح شد بیانگر این 

است که امسال عراق ۳.۵ 
میلیارد دلار گاز از ایران 

وارد کرده است.

صادرات گاز ایران به عراق از ســر گرفته شــد، صادراتی که همواره چالش هایی را به دنبال داشــته و بارها صحبت از 
جایگزینی سایر کشورها برای صادرات برق به میان آمده، اما ایران همچنان به صادرات گاز خود به این کشور ادامه داده 
است کشوری که خود یکی از از بزرگترین ذخایر نفتی را داراست به گاز ایران نیاز دارد و هیچ جایگزینی برای آن ندارد.

 چرا صادرات گاز ایران برای عراق الزام آور است؟
در حال حاضر ۸۰ درصد برقی که در نیروگاه های عراق تولید می شود، به گاز وابسته است با این وجود همچنان میادین 
گازی این کشور همچنان به بهره برداری نرسیده اند، همچنین در برهه ای از زمان مشکلی بین ایران و عراق پیش آمد و 
وزارت نیرو، صادرات برق به عراق را برای دریافت طلب خود قطع کرد، باعث شد که عکس العمل هایی داخل عراق شکل بگیرد.

در آن زمان بحث جایگزینی سایر کشورها مطرح شد؛ عراق هم هیأت هایی را به عربستان، کویت و ...فرستاد و عربستان 

چتر حمایتی بانک پارسیان بر سر فعالان حوزه سلامت با حضوری پررنگ در نمایشگاه ایران هلث ۲۰۲۳

قرارداد اجاره و دریافت کد رهگیری برای موجر و مستاجر در همدان رایگان شد

بانک پارســیان به عنوان بانک "سلامت محور" باهدف معرفی خدمات بانکی خود و 
حمایت از طرح های نظام ســلامت کشور، در بیست و چهارمین نمایشگاه بین المللی 
تجهیزات پزشــکی، دندانپزشکی، آزمایشگاهی و دارویی )ایران هلث 2۰23(، با برپایی 
غرفه و با کادری متشکل از مدیران و کارشناسان متخصص در حوزه های ارزی، اعتباری 

و ریالی حضور فعال و چشمگیر دارد.
غرفه بانک پارســیان در این نمایشــگاه در سالن 41 با حضور شرکت های مختلف 
گروه بانک، آماده میزبانی از فعالان حوزه دارو و درمان و علاقه مندان به دریافت مشاوره 
در زمینه خدمات مالی و بانکی اســت.در روز اول برپایی این نمایشگاه، غرفه پارسیان 
موردتوجه و بازدید مسئولان، مدیران و صاحب نظران صنعت سلامت قرار گرفت و شاهد 
بازدیدهای متعددی بود. مدیران و کارشناسان بانک پارسیان طی نشست هایی صمیمانه 
با متخصصان و شرکت های مرتبط و مذاکره با مدیران و نمایندگان شرکت ها نسبت به 
نیازسنجی مشتریان جدید جهت ارائه خدمات متنوع به ایشان اقدام و آخرین برنامه ها 

و دستاوردهای بانک پارسیان در حوزه سلامت را معرفی کردند.
گفتنی اســت؛ نگاهی به عملکرد بانک پارسیان در حوزه تأمین دارو و درمان نشان 
می دهد که این بانک به عنوان حامی و تأمین کننده نیازهای زنجیره »ســلامت محور« 

دارویی و درمان کشور و باهدف مشارکت مؤثر در تأمین و تداوم جریان نقدینگی نظام 
ســلامت کشــور، اقدامات مؤثری در قالب تسهیلات و صدور اوراق گام به شرکت های 

دارویی به منظور واردات دارو، تأمین مواد اولیه و تجهیزات پزشکی انجام داده است.
مشــارکت در طرح تولید داروهای بیوســیمیلار که در معالجه طیف وســیعی از 
بیماری های صعب العلاج مانند سرطان ها، بیماری های خونی ژنتیکی خاص مانند ام اس 
و همچنین درمان نازایی مؤثر است و عاملیت تأمین مالی احداث بیمارستان پیشرفته 
برکت به عنوان مرکز درمانی تخصصی ســرطان در حوزه ســلول درمانی، پیوند مغز 
استخوان و پزشکی هسته ای تشخیصی،  همچنین تأمین مالی و تجهیز مراکز درمانی، 
ارائه تسهیلات به شرکت های دارویی، مشارکت در طرح تولید واکسن کرونا، از اقدامات 

ارزنده این بانک به حساب می آید.
نگاه حمایتی بانک پارسیان به توسعه بخش درمان و فعالیت های علمی و تحقیقاتی 
کشورهمواره مورد تأکید است در همین راستا با توجه به چالش های نقدینگی در صنعت 
دارو، این بانک بر اساس رسالت و وظیفه ذاتی خود باهدف حمایت از پژوهش و تولید 
داروهای سرطانی، دیابت، ناباروری و ام اس با همکاری پژوهشگاه رویان و بنیاد برکت و 
با ایجاد صندوق سرمایه گذاری نیکوکاری لوتوس رویان با تمام ظرفیت و توان وارد عمل 

شد تا سهمی در تأمین مالی این صنعت که با سلامت و جان هم وطنان گره خورده است، 
داشته باشد و خوشبختانه در این زمینه اقدامات خوبی انجام داده است.

با توجه به شــرایط خاص کشور و تشدید تحریم ها به خصوص تحریم های دارویی، 
حمایت بانک ها به عنوان پشتیبانان و تأمین کنندگان مالی پروژه های ملی، از طرح های 
نظام سلامت کشور در حوزه های پراهمیتی همچون سلول های بنیادی و داروهای سرطان، 

افق های روشنی به روی این بخش از حوزه سلامت کشور گشوده است.
گفتنی اســت نمایشــگاه بین المللی تجهیزات پزشکی، دندانپزشــکی، دارویی و 
آزمایشگاهی )ایران هلث( بیســت و چهارمین دوره برگزاری خود را در خرداد 14۰2 
تجربه خواهد کرد. این نمایشــگاه به مدت 4 روز از تاریخ ۶ الی ۹ خرداد 14۰2 از روز 
شنبه تا سه شنبه، از ساعت ۸ صبح الی 3 عصر، در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 

تهران، پذیرای علاقه مندان به حوزه دارویی و پزشکی است.
شــرکت های برتر حوزه تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی، آزمایشگاهی و دارویی، از 
کشورهای مختلف جهان در این رویداد تخصصی که به عنوان دومین رخداد بزرگ در 
حوزه تجهیزات پزشکی منطقه خاورمیانه شناخته می شود، حضور یافته و دستاوردهای 

خود را در معرض بازدید متخصصان و علاقه مندان این حوزه قرار می دهند.

همدان - سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان همدان گفت:قرارداد اجاره و 
دریافت کد رهگیری برای موجر و مســتاجر برای هم استانی های گرامی همزمان با 
سراسر کشــور رایگان شد.ایوب اسدالهی در این خصوص عنوان کرد: این سامانه در 
راســتای وظایف قانونی وزارت راه و شهرسازی از جمله ماده 1۸ قانون جهش تولید 
مسکن تهیه شده و بر مبنای این بند قانونی »رصد و نظارت بر بازار مسکن، ثبت همه 
معاملات املاک و مســتغلات اعم از خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش، رهن و 
اجاره مسکن برای  در بنگاه های مشاوران املاک توسط بنگاه ها و برای سایر  خارج از 
بنگاه های مشاوران املاک توسط خود متعاملین، در سامانه معاملات املاک و مستغلات 

کشور و ثبت قرارداد، أخذ شناسه )کد( رهگیری بدون أخذ هزینه الزامی است.«
وی افزود:بر این اساس در اولین فاز شروع به کار این سامانه، امکان ثبت و استعلام 
قراردادهای ثبت شــده برای قرارداد اجاره  مســکن در حالت یک به یک )یک مالک 
شــش دانگ به یک مستاجر(، به صورت برخط فراهم شده است و مؤجر و مستاجر 
می توانند قرارداد اجاره  واحد مسکونی مورد معامله  خود را در این سامانه انجام داده و 

کد رهگیری و نسخه  الکترونیکی آن را دریافت کنند.

  دریافت کد رهگیری بدون نیاز به مراجعه به بنگاه املاک
اسدالهی اظهار کرد: به معنای دیگر هم اکنون مستاجر و موجر می توانند بدون نیاز 
به مراجعه به بنگاه معاملات املاک با ثبت قرارداد در این سامانه کد رهگیری رایگان 

دریافت کنند.همچنین وی خاطر نشان کرد: مراحل ثبت قرارداد اجاره در این سامانه 
بسیار ساده تعریف شده است و اقشار مختلف مردم با هر میزان از سواد براحتی می 
توانند از این سامانه استفاده کنند با راه اندازی رسمی این سامانه مالک و مستاجر می 
توانند بدون مراجعه به بنگاه و در یک روند کاملاً شفاف و قانونی و تنها با درج اطلاعات 

خود در سامانه کد رهگیری ثبت اجاره را کاملًا رایگان اخذ کنند.
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان همدان یادآور شد: از دیگر ویژگی های 
این ســامانه، امکان استعلام کد رهگیری قراردادهای اجاره مسکن نیز در این سامانه 
وجود دارد.لازم به ذکر اســت موجران و مســتاجران برای انعقاد قرارداد اجاره و اخذ 
https://amlak.( کد رهگیری رایگان می توانند به ســامانه املاک و اسکان به آدرس

mrud.ir( یا به تارنمای ) https://srem.ir/( که در همان سامانه است، مراجعه کنند؛ 
همچنین توصیه شــده است  کاربران از رایانه برای درج قرارداد استفاده کنند.پیش از 
این بسیاری از مستأجران برای دریافت این کد رهگیری هزینه های حدود یک تا دو 

میلیون تومان پرداخت می کردند.

  پلمب نمایشگاه های خودرو متخلف در یزد  
سید محمد جواد عرفان فر / یزد-     در راستای اجرای 
طرح نظارت بر واحدهای صنفی در شهرستان یزد، 
نمایشــگاه های خودرو متخلف دراین شهرستان 
شناسایی و پلمب شد.  ســرهنگ "رضا زارع ارنانی" 
رئیس اداره نظــارت بر اماکن عمومی اســتان یزد 
در گفت و گو با خبرنــگار پایگاه خبری پلیس بیان 
داشت: به منظور اجرای طرح ارتقاء امنیت عمومی 
و پیشگیری از وقوع تخلفات صنفی، مأموران اداره 
نظارت بر اماکن عمومی، با هماهنگی مقام قضائی، 
از 23 نمایشگاه خودرو در شهرســتان یزد بازدید 
کردند. وی با اشــاره به پلمب ۸ نمایشــگاه خودرو 
متخلف در این طرح  خاطرنشان کرد: در پایان این 
طرح، متصدیان واحد صنفی متخلف پس از تشکیل 
پرونده برای ســیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی 

معرفی شدند.

  تجهیز کارخانه آسفالت شهرداری بوشهر 
به بگ  فیلتر 

 رئیس سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری 
شهرداری بندر بوشهر گفت: با تجهیز کارخانه آسفالت 
شهرداری به دســتگاه بگ فیلتر و همچنین انجام 
تعمیرات اساسی، اســتانداردهای محیط زیستی 
این کارخانــه به میزان قابل توجهــی افزایش پیدا 

کرده است.
به گزارش واحد خبر و رســانه مدیریت ارتباطات 
و امور بین الملل شــهرداری بندر بوشــهر، علیرضا 
پیشین زاده با اشــاره به کاهش چشمگیر هزینه ها 
با فعالیت کارخانه آسفالت شــهرداری اظهار کرد: 
برای مثال آسفالت پروژه گذر ســرتل - تنگک، با 
اســتفاده از ظرفیت کارخانه آسفالت شهرداری در 
حال انجام است که بیش از ۷۰ درصد صرفه جویی در 
هزینه های آسفالت آن صورت گرفته است.وی بیان 
کرد: اجرای روکش آسفالت گذر یادشده در فاز دوم 
اکنون به طول هزار و ۹۰۰ متر و مساحت ۵2 هزار 
مترمربع در حال انجام است. رئیس سازمان عمران 
و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری بندر بوشهر 
ادامه داد: لکه گیری آسفالت به عنوان یکی از مطالبات 
 جدی شهروندان نیز فاز نخست آن در خیابان های 
پرتردد اجرایی شــده و در ادامه نیز در ســایر معابر 

عملیاتی می شود.
پیشــین زاده ادامه داد: در سال جاری پروژه روکش 
آسفالت خیابان شهدای دریایی و همچنین روکش 
آسفالت خیابان حدفاصل بیمارستان تامین اجتماعی 
تا ســرتل محقق می شــود.وی ادامه داد: سازمان 
عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری بندر 
بوشهر در سال جاری متعهد شده تا آسفالت معابر، 
گذر ها و کوچه ها را به مساحت 2۰۰ هزار مترمربع به 
سرانجام برساند.پیشین زاده یادآور شد: این سازمان 
در حال حاضر عملیات پروژه راست گرد میدان غدیر 
را در دست اجرا دارد و به زودی نیز عملیات اجرایی 
راست گرد خیابان شهدای نیروی دریایی به سمت 

تنگک ها را آغاز می کند.
 

  استاندارهمدان :احیای منطقه ویژه اقتصادی 
ملایردرحال پیگیری است

همدان- استاندارهمدان گفت: احیای منطقه ویژه 
اقتصادی ملایر که بیش از 12 سال معطل مانده بود 
در حال پیگیری است.علیرضا قاسمی فرزاد درشورای 
اداری شهرســتان ملایر که با حضور وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی برگزار شــد، گفت: دولت سیزدهم 
دولت کار، تلاش و اقدام است و طرح عملیات 2 هزار 
هکتاری نهضت ملی مسکن ملایر در دستور کار قرار 

گرفته است.
قاسمی فرزادافزود: تلاش کردیم آن چیزی که طی 
سال های گذشته به عنوان گره های کور وجود داشته، 
برطرف شــود،که مردم ولایــت مدارملایر درهمه 
عرصه ها پیشــگام و لایق بهترین خدمات هستند.

استاندار با اشاره به ســفر رئیس جمهور به استان 
همدان گفت: 2 هزار میلیارد تومان اعتبار از مجموع 
14 هزار میلیارد تومان مصوبات که طی این سفر رقم 
خورد، به شهرستان ملایر اختصاص یافت.وی واحد 
تولید سیگار اززعفران با ایجاد 2۰۰۰ اشتغال، سایت 
گلخانه ای شهرستان، مرکز پرتودهی غرب کشور، 
افزایش میزان صادرات شهرســتان، شناسایی 2۰ 
نقطه از زمین های ملی و طبیعی شهرســتان برای 
سرمایه گذاری درحوزه های مختلف، تهیه چهار طرح 
تجاری و تهیه اطلس سرمایه گذاری شهرستان را از 
اقدامات و برنامه های در دستور کار دراین شهرستان 

برشمرد.

اعلام آمادگی کرد که برای تأسیس برق خورشیدی، سرمایه گذاری می کند که قیمت آن یک چهارم 
قیمت برق ایران است اما همچنان خبری از اجرایی شدن یا عدم آن وجود ندارد.

اهمیت صادرات گاز ایران به عراق جدی است تا جایی که در آن زمان مدتی پس از قطعی صادرات 
گاز ایران به عراق وزیر برق عراق، در دیدار با رضا اردکانیان - وزیر سابق نیروی کشورمان - بر اهمیت 
واردات گاز از ایران تاکید کرد و گفت: خرید گاز و برق از ایران تا زمانی ادامه خواهد داشــت که ما 
میادین گازی خودمان را به اندازه ای توسعه دهیم که در تأمین گاز به خودکفایی برسیم و هم چنین 
نیروگاه های لازم را برای تأمین برق عراق بســازیم؛ این امر بین 2 تا 3 ســال زمان می برد. اکنون با 
وجود آنکه نزدیک به 4 سال از آن زمان می گذرد همچنان خبری از خودکفایی عراق در تأمین برق 

نیست و امکانی هم ندارد بتواند گاز مورد نیاز خود را از طریق دیگری تأمین کند.

 گاز کدام کشورها جایگزین ایران می شود؟
کارشناسان امر بر این باورند که هیچ کشوری امکان جایگزینی گاز ما را در بازار عراق ندارد. حمید 
حسینی چندی پیش در رابطه با این موضوع گفته بود: »زمانی که ایران گاز عراق را تأمین می کند، 
باعث می شود اقتصاد این کشور به نوعی به ایران وابسته شود و این موضوع باعث امنیت شده و روابط 

دو کشور را پایدار می کنند.
قطعاً اگر عراق و ترکیه بتوانند از مبادی دیگری نیاز خود را تأمین کنند و مطمئن باشند که در 
تمام فصول سال می توانند به طور پیوسته گاز را دریافت کنند، سراغ خریداران دیگری خواهند رفت. 
ولی وضعیت منطقه طوری است که کشور دیگری امکان جایگزینی ما را در بازار عراق ندارد. ترکیه 
نیز با توجه به افزایش مصرف داخل و هم با توجه به اینکه امکان صادرات را دارد قطعاً در سال 2۰2۶ 

قراردادشان را با ایران تمدید می کنند..«
بــه گفته رئیس هیئت مدیره اتحادیــه صادرکنندگان فراورده های نفتی قیمت گازی که ایران به 
عراق صادر می کند، 1۰ تا 1۵ درصد بیش تر از قیمت گازی اســت که داخل ایران توزیع می شود. از 
ســوی دیگر عمده مصرف گاز ایران در زمستان است، در حالی که عراقی ها به گاز در فصل تابستان 
نیاز بیش تری دارند. زیرا از این گاز برای نیروگاه ها با هدف تولید برق استفاده می کنند. همین موضوع 

یک فرصت برای ایران است.
او بــا اشــاره به میزان صادرات گاز ایران به عراق گفت: به عــراق هم حدود ۷ میلیون مترمکعب 
گاز صادر می شــود. در حالی که ما در ماه های قبل روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب به این کشــور صادر 
می کردیم. آمار صادراتی که اخیراً اصلاح شــد بیانگر این است که امسال عراق 3.۵ میلیارد دلار گاز 

از ایران وارد کرده است.
اما نگاه کارشناسی دیگری هم وجود دارد کارشناسان بر این باورند که اگر عراق بتواند همه گازهای 
همراه نفت خود را جمع آوری کند، می تواند 3۵ میلیون مترمکعب گاز تولید کند. در حالی که عراق 
به حدود 1۵ هزار مگاوات برقی نیاز دارد که کمبودهای فعلی خود را برطرف کند و امکان این که با 

3۵ میلیون مترمکعب گاز، بتوان 1۵ هزار مگاوات برق تولید کرد، وجود ندارد.

 ادعای بی نیازی عراق از گاز ایران تا ۳ سال دیگر
با این وجود اخیراً ادعا شده که با به نتیجه رسیدن پروژه های گازی عراق، این کشور از سال 2۰2۶ 
به بعد از واردات گاز از ایران بی نیاز می شــود. این ادعاها برای اولین بار اتفاق نیفتاده و در ســال های 
گذشته نیز مطرح شده است که این گمانه زنی را به وجود می آورد که عراق برای دریافت تخفیف و 

صادرات گاز از سوی ایران با قیمت مناسب باشد.

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان همدان خبر داد؛

    بیمه قالیبافان، همچنان بر مدار سابق
اظهارات مسئولان مختلف حاکی از این است که تا پایان سال قبل از حدود دو میلیون نفر قالیباف در کشور فقط حدود 24۰ هزار نفر، یعنی 12 درصد افراد، بیمه هستند و بر اساس اظهارات روز گذشته رئیس مرکز ملی فرش از سال 14۰۰ تا به امروز فقط حدود 24۰۰ 
قالیباف بیمه شده اند.روزگذشته فرحناز رافع، رئیس مرکز ملی فرش ایران در جمع تولیدکنندگان فرش دستباف بروجرد، با بیان اینکه حذف مالیات بر ارزش افزوده فرش توسط مجلس برای بافندگان فرش باعث رونق تولید و اشتغال می شود، از تمدید معافیت های 

مالی و پیشنهاد و تصویب بازرسی بیمه با حضور نماینده صمت و اتحادیه از سوی مجلس شورای خبر داده است.
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به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان  بوشهر، علی سیدزاده در نشست با مسئولان شرکت آبفا استان بوشهر اظهار کرد: هدر رفت آب در سال ۱۴۰۱ حدود ۱.۶ 
درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ کاهش یافته است که ارزش ریالی این کاهش هدر رفت معادل احداث یک دستگاه آب شیرین کن پنج هزار متر مکعبی با ۲۵۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری ابتدایی است.
وی بیان کرد: این دستاورد ارزشمند در کاهش هدررفت حاصل برنامه ریزی و نوسازی شبکه توزیع و همچنین کشف و مجازسازی انشعاب های غیر مجاز و همچنین بهبود مدیریت توزیع آب است.

مدیرکل دفتر مدیریت مصرف و خدمات مشترکان و کاهش هدرفت شرکت مهندسی آبفا کشور تصریح کرد: با وجود کاهش تولید در سال ۱۴۰۱ به نسبت سال قبل، مصرف آب مشترکان حدود 
۱.۱ درصد افزایش یافته است.سیدزاده ادامه داد: با توجه به در پیش بودن فصل تابستان انتظار می رود مشترکان نسبت به مصرف بهینه آب اهتمام جدی داشته باشند تا خللی در تامین آب شرب 
هم وطنان صورت نگیرد.وی گفت: شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز بر حسب رسالت ذاتی خود تمام تلاش خود را بکار گرفته تا تامین و توزیع آب شرب به بهترین نحو ممکن محقق شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر نیز گفت: این استان در آستانه فصل تابستان طرح هوشمندسازی شبکه توزیع آب را با هدف بهینه سازی و ارتقاء مدیریت توزیع آب عملیاتی کرده است.

کاهش ۸ درصدی میزان 
هدررفت آب در استان بوشهر

شهرستان داراب با بیش 
از پنج هزار و ۷۰۰ هکتار 

گلستان دیمی، حدود 
یک پنجم سطح زیر 

کشت گل محمدی کشور 
را به خود اختصاص داده 

است.

درمان اقتصاد کشاورزی فارس با فرآوری 
گیاهان دارویی

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |     گیاهان دارویی و شناساندن نقش حیاتی آنها در پیشبرد اهداف ملی، منطقه ای و جهانی 
نقش مهمی در تحقق سلامت، خودکفایی دارویی، ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادی ایفا می کند؛ یکی از 

رویکردهای استان فارس برای بهره گیری هر چه بهتر از این گیاهان، راه اندازی مجموعه فرآوری گیاهان دارویی است.

  میعانات گازی ذخیره شــده روی آب به صفر 
رسید

میعانات گازی ذخیره شده روی آب به صفر رسید
 وزیر نفت گفت: در شرایطی که در گذشته ۸۷ 
میلیون بشــکه میعانات روی دریا ذخیره شده بود، 
امروز این رقم به صفر رسیده است و میعانات گازی 

روی آب نداریم.
به گزارش از وزارت نفت، »جواد اوجی« امروز در 
نشست گردهمایی رؤسای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در خارج از کشور که در محل وزارت 
امور خارجه برگزار شــد به دســتاوردهای صنعت 
نفت و گاز کشــور اشــاره و اظهار کــرد: در دولت 
گذشــته در حوزه دیپلماســی انرژی دچار مشکل 
بودیم و صــادرات نفت ما خوب نبود و ۸۷ میلیون 
 بشــکه میعانات نیز روی دریا داشتیم و در زمستان

 ســال ۹۹ نیز به دلیل ناترازی گاز با خاموشی های 
پرشمار روبه رو بودیم.

وی افزود: با تلاش همگانی و موفقیت هایی که در 
حوزه دیپلماسی انرژی به دست آوردیم توانستیم رقم 
صادرات نفت خام و میعانات گازی را افزایش دهیم 
و رکوردهای مطلوبی در بخش صادرات ثبت کنیم.

وزیر نفت تصریح کرد: در شرایطی که در گذشته 
۸۷ میلیون بشکه میعانات روی دریا ذخیره شده بود، 
امروز این رقم به صفر رسیده است و میعانات گازی 

روی آب نداریم.
اوجی گفت: اگرچه یکی از مشکلات و چالش های 
ما در شــرایط کنونی ناترازی در بخش انرژی است، 
ســرمایه گذاری های مطلوبی برای رفع این ناترازی 
انجام شــده و از تــوان هلدینگ هــا و بانک ها نیز 
اســتفاده کرده ایم، تاکنون قراردادهای خوبی برای 
سرمایه گذاری امضا شده که بخش قابل اعتنایی از 

آن سرمایه گذاری خارجی بوده است.
وی به موضوع اســتفاده از توانمندی سازندگان 
داخلــی در صنعت نفــت نیز اشــاره و اظهار کرد: 
امــروز در این زمینه تقریباً خودکفا هســتیم و ۷۰ 
تا ۸۰ درصــد تجهیزات صنعت نفــت را خودمان 
 تولید می کنیم، همچنین امروز همه ماشــین های

 دوار در صنعــت نفت به همت ســازندگان داخلی 
تولید می شوند.

 امروزه گیاهان داروئی سهم بسزایی در پیشگیری و درمان بیماری دارند و به دلیل سازگاری با محیط زیست 
و شرایط آب و هوایی و نداشتن اثرات جانبی از جایگاه مطلوبی در عرصه پزشکی برخوردار هستند. در واقع از این 
گیاهان به صورت ویژه در علوم زیستی، پزشکی و دامپزشکی بهره گرفته می شود. در استان فارس نیز استفاده 
از این گیاهان در عرصه سلامت و حتی در بخش گردشگری در حال افزایش بوده و فرصت های شغلی جدید و 
گسترده ای را به وجود آورده است.آمار جهانی نشان می دهد که مواد مؤثر بیش از ۵۰ درصد از داروهای تولید 
شده طبیعی است و عمدتا منشأ گیاهی دارد. در حال حاضر نیز بیش از ۸۰ درصد از مردم کشورهای در حال 
توسعه به داروهای گیاهی وابسته هستند و کشورهای تولید کننده مواد دارویی مثل آلمان، انگلستان، سوئیس 
و ژاپن، اســتفاده از گیاهان دارویی را در ســطح وسیعی در برنامه تولید خود قرار داده اند. وجود ۱۱ اقلیم از ۱۳ 
اقلیم شناخته شده جهان و وجود ۳۰۰ روز آفتابی در سال موجب شده ایران از تنوع گیاهی قابل توجهی برخوردار 
شود و تعداد گونه های گیاهی شناخته شده در آن بیش از ۸ هزار گونه باشد که به احتمال زیاد تمام این گونه 

ها در ایران وجود دارد اما تاکنون حدود سه هزار نوع آن در کشور شناسایی شده است.

  سطح زیر کشت گیاهان دارویی در کشور
ســیدمحمد آقامیری سرپرست وزارت جهاد کشاورزی پنجشنبه ۴خردادماه ۱۴۰۲ در یازدهمین جشنواره 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/08
شماره : 1412

گل و گلاب شهرستان داراب، سطح زیر کشت گیاهان دارویی در کشور را ۲۸۱ هزار هکتار دانست و گفت: از این مقدار 
حدود ۳۰ هزار هکتار ســطح زیر کشــت گل محمدی است.آقامیری با بیان اینکه گل محمدی از گیاهان دارویی به شمار 
می رود، افزود: شهرســتان داراب با بیش از پنج هزار و ۷۰۰ هکتار گلســتان دیمی، حدود یک پنجم سطح زیر کشت گل 
محمدی کشــور را به خود اختصاص داده اســت؛ با وجود دانشکده کشاورزی در شهر داراب باید شاهد تحولاتی در حوزه 
علمی، عملی و صادرات گل محمدی باشیم و با این حجم تولید گل محمدی در شهرستان داراب، باید صنایع تبدیلی در 
این شهرستان ایجاد شود تا کشاورزان منطقه از ارزش افزوده این محصول منتفع شوند.وی همچنین اعلام کرد: اقتصادی 
شــدن کشــاورزی از اهداف این وزارتخانه است زیرا با اقتصادی شدن کشاورزی، سرمایه گذاران آمادگی سرمایه گذاری در 

حوزه کشاورزی را خواهند داشت.

  اهمیت کشت گیاهان دارویی در استان فارس
بدون شــک اســتان فارس نیز از آب و هوای گوناگون و شــرایط اقلیمی مختلفی بهره می برد که می تواند در جایگاه 
نخســت مناطق تولید کننده گیاهان دارویی و فراورده های آن قرار گیرد. وجود اختلاف درجه حرارت ۵۰ درجه ســانتی 
گراد، وجود اراضی مســتعد ، کویری، کوهســتانی و برخورداری از تنوع گونه های زیستی و اختصاص بسیاری از گیاهان 
دارویی به ســرزمین ایران، همگی ویژگی هایی هستند که در مقایســه با سایر تولید کنندگان استعداد بالقوه ای را برای 
تولید انواع گیاهان دارویی در این اســتان فراهم کرده اســت. اســتفاده از این ظرفیت ها می تواند بخشی از نیاز کشور را 
برای نیل به اهداف یاد شــده تأمین کند. از بین ۳۵۰۰ گونه شــناخته شده گیاه دارویی در کشور، گل  محمدی، نسترن، 
خاکشیر، آویشن، نعنا فلفلی، رزماری، اسطوخدوس، بابونه، ختمی، شیرین بیان، کاسنی، همیشه بهار، سرخارگل، آلوئه ورا 
و گل گاوزبان از مهم ترین گیاهان دارویی اســتان فارس است.مســئولان ارشد فارس نیز میزان کشت گیاهان دارویی در 
هکتار، تعداد اشــتغال ایجاد شــده، میزان سرمایه در گردش استان در این حوزه، حجم سرمایه گذاری در سال و صادرات 
را پنج شــاخص و معیار بررسی پیشــرفت در حوزه گیاهان دارویی می دانند.استاندار فارس معتقد است تاکنون در حوزه 
گیاهان دارویی و تقویت و توسعه زیرساخت های آن در استان اقدامات خوبی انجام شده اما با این وجود شرایط رضایت 
بخش نیســت. محمد هادی ایمانیه در چهارمین نشســت ستاد گیاهان دارویی استان در شیراز که روز یکشنبه ۲۲ آبان 
۱۴۰۱ برگزار شــده بود گفت: این اســتان با توجه به ظرفیت هایی که در زمینه گیاهان دارویی دارد می تواند به قطب و 
مرکز گیاهان دارویی کشــور تبدیل شــود اما در حال حاضر شاخص های توسعه گیاهان دارویی در فارس رضایت بخش 
نیست.وی توصیه کرد ارتقاء هر کدام از شاخص ها در حوزه گیاهان دارویی در استان نیازمند تدبیر و ارائه خلاقیت است 
 و لذا متولیان امر باید با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و بهره گیری از تجربه های مشابه، حول یک محور جمع شوند

 و دیگران را نیز با خود همراه کنند

  درمان اقتصاد کشاورزی فارس با فرآوری گیاهان دارویی 
معاون هماهنگی امور زائرین و گردشگری استانداری فارس نیز که همواره بر اهمیت و جایگاه گیاهان دارویی و نقش بی 
بدیل آنها در طب سنتی تأکید دارد معتقد است گیاهان دارویی به عنوان ذخایر و گنجینه های ژنتیکی می توانند بزرگ ترین 
ثروت ملی برای هر کشوری به عنوان یکی از تولیدات مهم در بخش کشاورزی محسوب شوند و در پویایی اقتصاد گردشگری 

به ویژه حوزه سلامت استان فارس نیز نقش بسزایی دارد.
محمد فرخ زاده بر ابن باور است که بسیاری از گیاهان دارویی محصولات بومی استان فارس هستند که با توجه به ارزش 
غنی، درآمدزایی و ارزآوری قابل توجه به مثابه سرمایه ای ارزشمند محسوب می شوند و پرورش آنها به دلیل نگهداری آسان و 
مصرف اندک آب و ارزش اقتصادی بال، بسیار مورد اقبال کشاورزان است، لذا حمایت و توسعه کشت آنها اهمیت ویژه دارد.

فرخ زاده با تأکید بر اینکه گیاهان دارویی دارای چهار کاربرد درمانی، بهداشــتی، غذایی و صنعتی هســتند، می افزاید: 
استان فارس در میان استان های کشور گرچه با رتبه دار بودن در عرصه تولید گل محمدی به عنوان گل سرسبد گیاهان 
دارویی در تولید این محصول پیشتاز است و سالانه بیش از پنج هزار و ۴۰۰ تن در این منطقه تولید می کند، اما در زمینه 

کشت و تولید دیگر گیاهان دارویی بدون احتساب این محصول نیز جایگاه ویژه ای را در کشور دارد.

  راه اندازی مجموعه فرآوری گیاهان دارویی
یکی از رویکردهای استان فارس در این زمینه تلاش در علمی شدن اقدامات در این عرصه و راه اندازی مجموعه فرآوری 
گیاهان دارویی است که برای تحقق این امر اخیرا تفاهم نامه همکاری میان جهاددانشگاهی و استانداری فارس به منظور 

راه اندازی مجموعه فرآوری گیاهان دارویی در این استان به امضا رسیده است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

آگهی فقدان سند مالکیت
نظـر بـه اينکـه  آقـاي ولـي محمـدي ارمنـدي فرزند شـريف بـا ارائـه دو فرم 
شـهادت شـهود جهـت دريافـت سـند مالکیـت المثنـی کـه هويـت امضـاء 
کننـدگان رسـما گواهـی شـده اسـت مدعـی هسـتند کـه   سـند  مالکیـت 
359862  سـری الـف    سـال 79  مربـوط بـه ششـدانگ يک بـاب خانـه   واقع 
در روسـتاي ارمنـد علیاء   تحت پـاك 338   فرعـي از 115- اصلـي جانکي    در 
دفتـر جلـد 45   صفحـه 40 ذيـل شـماره 7393    بنام  نامبـرده  ثبت می باشـد 
و بـه علت سـهل انـگاری مفقـود گرديـده وبـا تفحص کامـل پیدا نشـد وچون 
نامبرده درخواسـت صدور سـند مالکیـت المثنی نمـوده  لذا  طبـق تبصره يک 
اصاحـي مـاده120  آئین نامـه قانون ثبـت مراتب آگهی می شـود کـه هر کس 
مدعـی انجـام معاملـه غیـر از آنچـه در اين آگهی ذکر شـده اسـت نسـبت به 
آن يـا وجود سـند مالکیـت مزبور نـزد خود باشـد از تاريخ انتشـار ايـن آگهی  
تـا ده روز بـه ايـن اداره مراجعـه و اعتراض خـود را کتبـا ضمن ارائه اصل سـند 
مالکیت يـا سـند معامله تسـلیم نمايد تـا مراتب صـورت مجلس و اصل سـند 
بـه ارائـه کننده مسـترد گـردد اگر ظـرف مهلـت مقـرر اعتراضی نرسـد يا در 
صـورت اعتراض اصل سـند ارائـه نشـود المثنی سـند مالکیت مرقـوم صادر و 
بـه متقاضی تسـلیم خواهد شـد .  ضمنـا بموجب سـند شـماره 122312 مورخ 
1393/05/09 دفترخانـه 16 شـهر میبد در قبـال مبلـغ 800000000 ريال در رهن 

شـرکت احسـان نیـروي میبد مي باشـد 0

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک لردگان - رحیمی

مهدی شاه مهری 
                          سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان 

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان 

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 وساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13

آئین نامه قانون تعیین تکلیف برابر رای شماره 140260312001000966 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر درواحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه 1402114412480000070 
تقاضای خانم فاطمه غلامی به شماره شناسنامه 23701 وکد ملی 2120236712 
صادره ازگرگان فرزند حسن درششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
است بمساحت 164/81 مترمربع از پلاک شماره 123 اصلی واقع دراراضی مازاد 
سعد آباد بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت ازانتقال ازمالک رسمی 
به متقاضی دارد . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در2 نوبت به فاصله  15 روز 
آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشته باشند می تواند ازتاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود رابا 
ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ 
تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی ، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم 

نماید . م الف 15670
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/08

 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/24

آگهي تحديد حدود اختصاصي
چـون تحديد حـدود قانونـي ششـدانگ مزرعـه پـرورش ماهي به شـماره 
پـاك 7فرعـي از 69  اصلـي فـارد - واقـع در فـارد- اراضـي پـروز  بـه 
نـام آقـاي محمـود محمـودي سـرتگي فرزنـد آقاجمـال در جريـان ثبـت 
مـي باشـد و بعلـت عـدم حضـور مالـك از نوبت خـارج شـده اينـك بنا به 
درخواسـت مالـك نامبـرده و بـا عنايـت بـه دسـتور ذيـل مـاده 15 قانون 
تحديـد حـدود پـاك مرقـوم در روز دوشـنبه مـورخ 1402/03/29 راس 
سـاعت 9 صبـح در محـل شـروع و بعمـل خواهـد آمد اعتـراض نسـبت به 
حـدود و حقـوق ارتفاقي برابـر مـاده 20 قانون ثبـت از تاريـخ تنظیم صورت 
مجلـس تحديدی بـه مـدت 30 روز پذيرفتـه خواهد شـد و به اسـتناد ماده 
۸6 اصاحـی آيین نامـه قانون ثبـت معترض می بايسـت درمهلـت مقرر در 
آگهـی ضمن تسـلیم اعتـراض به ايـن اداره، دادخواسـتي مبني بـر اعتراض 
بـه عملیات تحديد حـدود به مراجـع ذيصاح قضايـی تقديـم و  گواهی دائر 
بـر طـرح دعـوی را از مراجـع مذکور اخـذ و بـه ايـن اداره تسـلیم نمايد در 
غیر ايـن صـورت متقاضي ثبت يـا نماينـده قانوني وي مـي تواند بـه مراجع 

ذيصـاح مراجعـه و نسـبت بـه ادامه عملیـات ثبتـي درخواسـت نمايد.

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک لردگان-هادي رحيمي

آدرس: ارومیه -  خیابان والفجر 2 -  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

آگهی تجدید مناقصات
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

 تهیه مصالح و اجرای خط کشی سرد ترافیکی با دوره تضمین 1
 9 ماهه محورهای منتهی به مرز تمرچین)سه راهی حیدرآباد و

 سه راهی محمدیار-نقده-پیرانشهر-تمرچین(
0555.366.157.6002.768.307.880-ر-02

  پیمانـکاران دارای رتبـه حداقـل 5 راه و ترابـری از سـازمان 
برنامـه و بودجـه می تواننـد در ایـن مناقصـه شـرکت نماینـد. 

تاییـد  دارای  ترابـری   و  راه  رتبـه حداقـل 5  دارای  پیمانـکاران 
صلاحیـت ایمنـی پیمانکاری HSE )اشـخاص حقوقـی(  از وزارت 

تعـاون کار و رفـاه اجتماعی)یـا اداره کل اسـتانی(
1 تحویـل )فـروش( اسـناد مناقصـه از تاریـخ 1402/03/08  تـا 

تاریـخ  1402/03/16 مـی باشـد .)فقط از طریق سـامانه تدارکات 
)www.setadiran.ir الکترونیکـی دولـت بـه آدرس

2 مهلـت ارسـال پاسـخ فراخـوان تـا سـاعت 10 روز پنجشـنبه 

1402/03/25 مـورخ 
3 تاریخ بازگشـایی پیشـنهادها از طریق سـامانه سـتاد روز شـنبه  

سـاعت 9 مورخ  1402/03/27
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای آذربایجان غربی شناسه: 1504533

 سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای
 آذربایجان غربی
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رسانه عربستانی از احتمال تغییر مسیر ابرستاره آرژانتینی در لیگ عربستان خبر داد.
نام لیونل مسی اسطوره آرژانتینی از ۶ ماه گذشته در کنار باشگاه الهلال ریاض مطرح می شود. بارسلونا در تلاش است تا مسی را به نیوکمپ برگرداند و مسی نیز موافق بازگشت است ولی 

بارسلونا هنوز نتوانسته رضایت لالیگا را به خاطر ثبت قراردادهای جدید جلب کند.
شبکه »CBS« عربستان بعد از قهرمانی الاتحاد در لیگ عربستان از احتمال تغییر مسیر این بازیکن آرژانتینی به الاتحاد خبر داد. این شبکه عربستانی اعلام کرد اگر مسی با پیشنهاد عربستان 

موافقت کند احتمال دارد مسی به جای الهلال در الاتحاد حضور پیدا کند.
پروژه بزرگ دولت عربستان برای جذب مسی در راستای تبلیغ این کشور به شمار می آید. الاتحاد با توجه به قهرمانی در لیگ سهمیه جام باشگاه های جهان را کسب کرده و برای مسی 

بهتر است که در لیگ قهرمانان آسیا و جام باشگاه های جهان حضور پیدا کند.

 یک تیم عربستانی دیگر 
 رقیب الهلال برای
 جذب مسی

  قایدی در تور یحیی  و پرسپولیس
در دربی ۱۰۱ یحیی گل محمدی به دنبال مهار 

مهدی قایدی خواهد بود.
اســتقلال بــه لحاظ مهــره ای اگر ســرتر از 
پرسپولیس نباشد، در جایگاه نازل تری نسبت به 
این تیم هم قرار ندارد. برخی بازیکنان استقلال به 
لحاظ تأثیرگذاری شانه به شانه سرخ ها هستند، 
برخی حتی بالاتر و شاید معدود بازیکنانی باشند 
که نسبت به هم پســت های خود در تیم رقیب 
اندکی احساس ضعف کنند که اگر تاکتیک تیمی 
بدرستی اجرا شود حتی همین قلیل بازیکنان که 
نسبت به هم پست های خود در تیم رقیب عقب ترند، 
می توانند در قالب تیمی نمایش مطلوبی را از خود 
به جا بگذارند و به درجه بالایی از اثرگذاری برسند.

میان بازیکنان اســتقلال اما مهدی قایدی از 
بعد فنی یک سر و گردن بالاتر از دیگر بازیکنان 
اســت و به همین دلیل او در فاز هجومی تبدیل 
به تکیه گاه فنی استقلال شده است. در بازی های 
اخیر مهدی قایدی به عالی ترین شــکل ممکن 
نقش خود را به عنوان یک بازیکن طراح و گلزن در 
استقلال پیاده کرده که مؤید آن نمایش فوق العاده 
او مقابل تراکتور است.در واقع قایدی اساس حملات 
استقلال محسوب می شود و اگر چنین بازیکنی از 
کار نیفتد، شانس استقلال برای پیروزی و غلبه بر 
حریف بسیار بالا خواهد بود.در دربی ۱۰۰ اما یحیی 
گل محمدی دقیقاً دست گذاشت روی نقطه قوت 
استقلال و با مهار منطقه ای مهدی قایدی به کلی 
استقلال را در خط حمله از نفس انداخت. حربه 
یحیی در آن بازی چسباندن دانیال اسماعیلی فر 
به قایدی بود. در عین حال سرمربی پرسپولیس از 
گولسیانی نیز خواسته بود نزدیک به اسماعیلی فر 
بازی کند تا احیاناً اگر دانیال روی دریبل های قایدی 
جا ماند، گولسیانی بتواند در نقش پوشش دهنده 
قایدی را مهار کند و مانع از موقعیت سازی یا گلزنی 
این بازیکن شــود.در تمام ۹۰ دقیقه دربی ۱۰۰ 
مهدی قایــدی به جز یک مورد، در بند مدافعان 
پرســپولیس بود و یارگیری نقطــه به نقطه با او 
موجب شد اســتقلال عملًا همه شانس هایش را 
برای پیروزی در دربی از کف بدهد. قایدی مهره ای 
است که ریکاردو ساپینتو برای باز کردن گره خط 
دفاع حریف به شدت روی او حساب می کند و دیگر 
بازیکنان گرایش قابل توجهی به محوریت قرار دادن 
او در فاز هجومی دارند و به طور مشهود زمانی که 

بازیکنان صاحب توپ می شوند .
در تلاشــند قایدی را راه بیندازند تا شــانس 
گلزنی استقلال بالا برود.در دربی ۱۰۱ نیز یحیی 
گل محمــدی به دنبال مهار مهدی قایدی خواهد 
بــود. او باز هم بــا همان حربه ای کــه در دربی 
۱۰۰ پیش گرفت به دنبال از کار انداختن بازیکن 
ریزنقش استقلال خواهد رفت تا شانس پیروزی اش 
را بالا ببرد. با توجه به اینکه از اردوگاه سرخ خبر 
می رسد که گل محمدی در حال برنامه ریزی تازه 
برای مهار قایدی است، این سؤال به وجود می آید 
که ریکاردو ســاپینتو برای عبور از این ترفند چه 
نقشه ای در ســر خواهد داشت؟ آیا او می تواند با 
ظرفیت شناســی صحیح و انتخاب روش مناسب 
اقبال اســتقلال را برای پیروزی در این بازی بالا 
ببرد و طوری برنامه ریزی کند که اگر قایدی مهار 
شــد، دیگر بازیکنان بتواننــد از لایه های دفاعی 
پرسپولیس عبور کنند؟گرچه ساپینتو در حالی 
همزمــان باید برای اختلال در چنین مکانیزمی، 
خود نیز برنامه منسجمی برای مهار تکنیکی هایی 
همچون ترابی، امیری و صادقی داشــته باشد اما 
تردیدی نباید داشت که اگر سرمربی استقلال نتواند 
راه حل مناسبی برای رودست زدن به ترفندهای 
تاکتیکی یحیی بیابد، شانس استقلال برای عبور 
از پرسپولیس به حداقل خواهد رسید و چه بسا بار 
دیگر نتیجه ای رقم بخورد که باب میل هیچ یک 
از هواداران نباشد.در عین حال لازم است سرمربی 
اســتقلال با جدیت تک محــوری در خط حمله 
تیمــش را خنثی کرده و برای دیگر بازیکنان نیز 

شرح وظایف هجومی تعیین کند.

 »با آوردن داور خارجی 
پایه گذار بدعت بدی 

خواهیم شد که دودش 
به چشم جامعه داوری 

می رود. فکر می کنید اگر 
قرار باشد داور خارجی 

بیاید از کدام کشور 
می آید؟ داور ازبکستانی 

یا اهل کشور سوریه. به 
نظر شما داوران ما از چنین 

داورانی سرتر نیستند؟ 

پایان کار طارمی با آقای گلی و نایب قهرمانی
تیم فوتبال پورتو در آخرین دیدار خود در رقابتهای لیگ پرتغال با 
گلزنی مهدی طارمی به پیروزی رسید اما نتوانست قهرمان شود. طارمی 

باوجود آقای گلی تاکید کرد که نمیتواند خوشحال باشد.
در هفته پایانی لیگ پرتغال تیم فوتبال بنفیکا با نتیجه ۳ بر ۰ برابر 

سانتاکلارا پیروز شد و با ٨۷ امتیاز قهرمان شد.
پورتو هم که بــرای قهرمانی نیاز به برد برابر ویتوریا گیمارش و 
شکست بنفیکا داشت، به هدف اول خود رسید و با سه گل بر ویتوریا 
غلبه کرد اما با توجه به نتیجه بازی بنفیکا به عنوان نایب قهرمانی 

بسنده کرد.
برای پورتو مهدی طارمی مهاجم ایران در دقیقه ٨ گلزنی کرد. اوتاویو و اوانیلسون هم دیگر گلهای پورتو را به ثمر رساندند. پاس گل 

سوم را طارمی به اوانیلسون داد.
پورتو که فصل گذشته قهرمان لیگ پرتغال شده بود این فصل ٨۵ امتیازی شد و نتوانست از عنوان قهرمانی خود دفاع کند.

از رامــوس  گونســالو  و  کــرد  خــود  آن  از  را  پرتغــال  لیــگ  گلــی  آقــای  عنــوان  گل  بــا ۲۲  طارمــی   البتــه 
 بنفیکا با ۱۹ امتیاز دوم شد.

طارمی که بعنوان بهترین بازیکن دیدار با گیمارش انتخاب شد، در پایان بازی گفت: ما از حمایت هوادارانی که به بازی آمدند قدردانی 
می کنیم. از ابتدا تمام تلاش خود را برای رسیدن به هدفمان انجام دادیم، اما نتوانستیم قهرمانی را کسب کنیم. مهمترین چیز نگرش و 
تعهد ما بود. ما عذرخواهی می کنیم. در نیمه دوم فهمیدیم که ]بنفیکا[ برنده است، اما با این وجود می خواستیم تا آخر بازی کنیم. ما 

تمام تلاش خود را تا پایان انجام دادیم.
وی در واکنش به آقای گلی اش در لیگ پرتغال افزود: از هم تیمی هایم تشکر می کنم که به من کمک کردند، اما وقتی موفق به 

قهرمانی نمی شویم، نمی توانم خوشحال باشم.
طارمی درباره قهرمانی بنفیکا گفت: آنها خوب بودند اما ما می توانستیم قهرمان شویم و کارهای بیشتری انجام دهیم. فرصت هایی 

برای اضافه کردن امتیازات بیشتر داشتیم، اما زندگی همین است.
طارمی درباره فینال جام حذفی تصریح کرد: ما همیشه تا پایان بهترین تلاش خود را می دهیم و برای این جام می جنگیم.

پورتو باوجود نایب قهرمانی در لیگ پرتغال این فرصت را دارد که در دیدار فینال جام حذفی قهرمان بشود.

علیرضا دبیر که ریاست فدراسیون کشتی را برعهده دارد و برای 
انتخابات پیش رو ثبت نام کرده، به عنوان »اســتادیار« در یکی از 
دانشــگاه ها فعالیت می کند که همین امر ممکن است منجر به رد 
صلاحیت او شود.ثبت نام از نامزدهای پست ریاست فدراسیون کشتی 
۱۹ اردیبهشت به پایان رسید و علیرضا دبیر رئیس فعلی فدراسیون، 
به عنوان اولین نامزد برای ادامه حضورش در این مسئولیت ثبت نام 
کرد. برای ریاست این فدراسیون ۱۵ نفر ثبت نام کرده اند اما هنوز 
تأیید صلاحیت مدیریتی این افراد از ســوی مراجع ذیصلاح اعلام 
نشده است.ثبت نام علیرضا دبیر به عنوان اولین نفر و در شرایطی 
که رئیس فدراسیون کشتی باقی مانده است، ذهنیت یکطرفه بودن انتخابات را تقویت کرد. به ویژه این که او از مسئولیتش کناره 
گیری نکرده و همچنان به عنوان رئیس مجامع هیات ها را برگزار می کند و این احتمال را به وجود می آورد که در رای و نظر اعضای 
مجمع تاثیرگذار باشد.علیرضا دبیر که دوره پرنوسان و البته پرحاشیه ای را در فدراسیون کشتی سپری کرده است، در این مدت هر 
چند توانسته زیرساخت های مناسبی را برای کشتی ایجاد کند اما در ایجاد حاشیه و درگیری هم کارنامه پروپیمانی دارد. از مشاجره 
و درگیری لفظی با معاون وزیر ورزش تا انتقادات تند و درگیری های کلامی با رئیس پیشین و رئیس فعلی کمیته ملی المپیک و 
البته پایانی بر حاشیه ها با بیرون کردن یک خبرنگار در مجمع هیات مازندران!به این موارد باید انتشار چند کلیپ از علیرضا دبیر را هم 
اضافه کرد که حاشیه هایی را برای او ایجاد و باعث واکنشش شد. با این حال او ثبت نام کرده و باید منتظر تایید صلاحیت مدیریتی 
باشد. هر چند به نظر می رسد با توجه به قوانین سفت و سختی که در اساسنامه جدید انتخابات فدراسیون های ورزشی اعمال شده 
کار علیرضا دبیر برای کسب دوباره کرسی ریاست این فدراسیون سخت خواهد بود.طبق دستور العمل لازم الاجرای دیوان عدالت 
اداری اعضای هیات علمی دانشگاه ها به صورت همزمان نمی توانند در دستگاه های اجرایی حضور پیدا کنند. بر اساس رأی شماره 
۲۹۵۹ هیــأت عمومــی دیوان عدالت اداری با موضوع »حکم مقرر در ماده ٨ آیین نامه اجرایی تبصره ۲ ماده ۲۱ و ماده ۱۲۱ قانون 
مدیریت خدمات کشوری )موضوع تصویب نامه شماره ۴۴۲۹۵/۲۰۴۶۱ ۳۱/۱/۱۳٨۹ هیأت وزیران( در خصوص مأموریت کارمندان 

رسمی یا پیمانی دستگاه های اجرایی مستثنی شده  است .
در ماده ۱۱۷ قانون مدیریت خدمات کشوری و نیز مأموریت اعضای هیأت علمی رسمی یا پیمانی به دستگاه های اجرایی مشمول 

قانون مذکور، ابطال شد.«

علیرضا دبیر در آستانه رد صلاحیت از کشتی

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  هر چقدر به دربی 101 نزدیک می شویم حساسیت کار بیشتر می شود و تیم ها تلاش خود را می کنند تا در جنگ رسانه ای برنده شوند و 
قطعاً مهمترین بهانه که در دسترس قرار دارد و می توانند به آن استناد کنند، بحث داوری است.

 این بار باشگاه استقلال که مدعی است در لیگ از داوری ها 
متضرر شده )خصوصاً در دربی ۱۰۰( از کمیته داوران خواسته که 
داور خارجی برای دربی ۱۰۱ بیاورند. همین تقاضای استقلالی ها 
باعث شد تا بحث ایرانی یا خارجی بودن داور دربی به مهمترین 
بحث این روزها تبدیل شــود. این تقاضای استقلالی ها بهانه ای 
شــد تا به سراغ کارشناســان داوری رفته و از آنها در خصوص 

انتخاب داور دربی نظرشان را جویا شویم.

  ســعید مظفری زاده: نمره داوران ایرانی در دربی
 بالاتر از خارجی ها است

یکی از کارشناســان تراز اول داوری که همیشــه در سطح 
بین المللــی هم مطرح بود، ســعید مظفری زاده اســت. داور 
بازنشسته ای که به لطف ظاهر خاصی که داشت در بین فوتبالی ها 
خیلی زود مطرح شــد و اتفاقاً محبوب هم بود. مظفری زاده از 
جمله داورانــی بود که در دربی ترجیــح داد از دنیای داوری 

خداحافظی کند و دوران بازنشســتگی خود را در کشور کانادا 
بگذراند. مظفری زاده اما چند وقتی است به ایران بازگشته و در 
روزهای پایانی لیگ برتر و همچنین جام حذفی از نزدیک فوتبال 

ایران خصوصاً داوری ها را رصد می کند. 
در آســتانه بازی دربی به ســراغ این چهره محبوب داوری 
رفتیم و این ســؤال را پیش روی او گذاشتیم: »اگر شما رئیس 
کمیتــه داوران بودید بــرای دربــی ۱۰۱ داور ایرانی انتخاب 
می کردید یا خارجی؟« مظفری زاده اما در پاســخ به این سؤال 
می گوید: »من قطعاً داور ایرانــی انتخاب می کردم.« این داور 
 بازنشســته ادله خود در خصوص انتخاب داور ایرانی را اینطور 
مطــرح می کند: »شــما آمار دربی و قضــاوت داوران ایرانی و 
خارجی را بررســی کنید، قطعاً به این نتیجه می رســید نمره 
داوران ایرانــی در قضاوت دربی بیشــتر اســت.« مظفری زاده 
 در پایان می گوید: » قطعاً داوران ایرانی اشــتباهاتی داشــته اند

 ولی این دلیل نمی شود به خاطر اشتباهات سهوی ارزش های 

کمیته داوران باید داور ایرانی انتخاب کندکمیته داوران باید داور ایرانی انتخاب کند
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آنها را نادیده بگیریم.«

  محمدرضا ابوالفضلی: رئیس کمیته داوران بودم حتماً داورایرانی انتخاب می کردم
محمدرضا ابوالفضلی کمک داوری که حضور در جام جهانی را تجربه کرده است و در بین 
کمک داوران لیگ برتر همیشه یکی از بهترین ها بوده ، این روزها به سن بازنشستگی رسیده 
است و در فصل بیست و دوم بدون سر و صدای رسانه ای داوری را کنار گذاشت تا از این پس 

در کسوت کارشناس در کنار داوری حضور داشته باشد. 
ابوالفضلی که خودش در لباس داوری بارها سردی و گرمی این حرفه را چشیده است، اعتقاد 
دارد که برای دربی ۱۰۱ باید حتماً داور ایرانی انتخاب شود. ابوالفضلی در این خصوص می گوید: 

»من اگر رئیس کمیته داوران بودم برای دربی داور ایرانی انتخاب می کردم.
 نمی گویم داوران اشتباه نداشتند، بعضاً هم این اشتباهات سهوی تأثیر مستقیم در نتیجه 
داشــته است اما دلیلی نمی شــود توانایی های آنها را نادیده بگیریم.« ابوالفضلی در ادامه یک 
ســؤال مطرح می کند: »کدام کشور است که داوری از کشور دیگر را به هموطن خود ترجیح 
دهد. شما شک نکنید تمام کشورها اولویت اصلی شان داور خودشان است و ما هم قطعاً باید 

به داوران ایرانی بها دهیم.«

  وحید صالحی: باید داور ایرانی دربی 101 را سوت بزند
وحید صالحی در حال حاضر جزو کارشناسان داوری است که به خوبی اهالی فوتبال او را 
می شناســند چون بدون مصلحت اندیشی پشت پرده های داوری را برای همه افشا کرده است. 
صالحی از معدود کارشناسانی است که اگر اشتباهی ببینند عنوان می کند، به همین دلیل نظر 
کارشناسی بی طرفانه او در انتخاب داور دربی می تواند برای خوانندگان جالب باشد. صالحی هم 
اما مثل کارشناسان دیگر معتقد است که باید دربی را داور ایرانی سوت بزند. صالحی در این 
زمینه می گوید: »قطعاً دربی ۱۰۱ را باید داور ایرانی سوت بزند چون داوران ایرانی در بهترین 
ســطح از داوری قضاوت می کنند و در مقایسه با همتای خارجی خود بهتر هستند. به عقیده 

من چند داور در حال حاضر می توانند بدون مشکل این بازی را قضاوت کنند.«

  محمدرضا اکبریان: با آوردن داور خارجی پایه گذار بدعت بدی خواهیم شد
محمدرضا اکبریان کارشــناس داوری خودش زمانی که قضاوت می کرد در بهترین سطح 
داوری قرار داشت و حالا می تواند به عنوان یک صاحب نظر در خصوص داوری کشور به خوبی 
نظر دهد. اکبریان که خودش هم ســابقه قضاوت در دربی را دارد اعتقاد دارد که آوردن داور 
خارجی باعث پایه گذاری بدعت در این حرفه می شود. اکبریان در این زمینه می گوید: »با آوردن 
داور خارجی پایه گذار بدعت بدی خواهیم شد که دودش به چشم جامعه داوری می رود. فکر 
می کنید اگر قرار باشد داور خارجی بیاید از کدام کشور می آید؟ داور ازبکستانی یا اهل کشور 
 سوریه. به نظر شما داوران ما از چنین داورانی سرتر نیستند؟ به نظرم داوران ایرانی در بهترین
 سطح قضاوت می کنند و اشتباهات سهوی آنها نباید باعث شود توانایی شان را نادیده بگیریم.«

  فــرج الله یثربــی: کمیتــه داوران بایــد داور ایرانــی بــرای دربــی
 انتخاب کند

فرج الله یثربی از جمله کارشناســان داوری اســت که مدت سه سالی از این دنیا دور افتاده 
است اما همچنان دل نگران داوران جوانی است که مورد بی مهری جامعه فوتبال قرار می گیرند. 
یثربی هم معتقد اســت که داوران ایرانی بهترین انتخاب برای قضاوت دربی هســتند. یثربی 
در ایــن زمینه می گوید: »من اگر رئیس کمیته داوران بودم قطعاً داور دربی را ایرانی انتخاب 
می کردم. داوران خارجی که در گذشــته برای دربی قضاوت کردند مگر اشتباه نداشتند؟ پس 
 نبایــد توانایی داوران ایرانی را برای دربی نادیده گرفــت. کمیته داوران برای دربی ۱۰۱ باید 

داور ایرانی انتخاب کند.«
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نفت، دوباره قدرت گرفت

شرکت »ویرجین گلکتیک« در آخرین پرواز 
آزمایشــی کلیدی که پیش از آغاز گردشگری 
فضایی برای عموم انجام شده است، چهار نفر 

را با موفقیت به فضا فرستاد.
به نقل از دیلی میل، »ریچارد برانســون«، 
میلیاردر انگلیســی بــه عرصــه رقابت های 
فضایی بازگشــته اســت. شــرکت »ویرجین 
گلکتیک«متعلــق به برانســون، آخرین پرواز 
آزمایشــی خود را پیش از آغاز سفرهای کوتاه 

به فضا انجام داد.
»وی ام اس  هواگــرد  حامــل  هواپیمــای 
اوه«)VMS Eve( ویرجیــن گلکتیک همراه با 
خدمه ای متشکل از چهار کارمند این شرکت، 
روز پنجشنبه حدود ساعت ۱۱:۱۵ صبح به وقت 
منطقه زمانی شرقی، از فرودگاه »اسپیس پورت 

آمریکا«در نیومکزیکو به پرواز درآمد.
هواپیمــای فضایی »وی اس اس یونیتی«به 
مدت سه دقیقه در ارتفاع ۵۴.۲ مایلی از سطح 
زمین قرار گرفت و به گردشگران فضایی امکان 
داد تا برای نخستین بار بی وزنی را تجربه کنند.

 ،)FAA(»مقامات »اداره هوانوردی فدرال آمریکا
پرتاب های ویرجین گلکتیک را پس از منحرف 
شدن اولین پرواز برانسون در سال ۲۰۲۱ هنگام 
فرود آمــدن روی باند فــرودگاه در صحرای 

نیومکزیکو ممنوع کرده بودند.
چهار خدمه ماموریت که همگی از کارکنان 
ویرجین گلکتیــک بودند، ســه دقیقه را در 
حالت بی وزنی ســپری کردند.برخلاف ســایر 
شرکت هایی که از موشک های پرتاب عمودی 
اســتفاده می کنند، ویرجین گلکتیک از یک 
هواپیمای حامل با دو خلبان استفاده می کند 
که از باند فرودگاه بلند می شود، ارتفاع زیادی 
می گیرد و یک هواگرد را که پیش از بازگشت 

به زمین به فضا می رود، پرتاب می کند.
کل زمان ســفر ۹۰ دقیقه بود و مسافران 
پیش از بازگشــت به زمین در ساعت ۱۲:۳۷ 
بعد از ظهر به وقت منطقه زمانی شرقی، چند 
دقیقــه بی وزنی را در کابین هواپیمای فضایی 
تجربه کردند. ویرجین گلکتیک پس از پرتاب، 
در یک توئیت نوشت: پرتاب موفقیت آمیز بود. 

ما به فضا رسیده ایم.
ماموریت »یونیتی Unity(»۲۵ ۲۵( ویرجین 
گلکتیک، یک پرواز آزمایشی نهایی حیاتی پیش 
از آن است که این شرکت ماموریت تجاری خود 
را در اواخر ژوئن انجام دهد؛ با این امید که پس 

از آن تقریبا هر ماه یک سفر را داشته باشد.

»ویرجین گلکتیک« آخرین گام را برای 
آغاز گردشگری فضایی برداشت

خدمه ماموریت، مناظر شــگفت انگیزی از 
زمیــن را هنگام حضور در فضاپیما مشــاهده 

کردند
ایــن پــرواز ۲۲ ماه پس از آن انجام شــد 
کــه برانســون و کارمندانش بــا هواپیمای 
»اسپیس شــیپ SpaceShipTwo(»۲( به لبه 
فضــا رفتند. ویرجین گلکتیــک در آن زمان 
امیدوار بود که یــک ماموریت پرمخاطب، به 
زودی در را به روی پروازهای معمولی باز کند 
اما هنگام فرود با یک اتفاق ناگوار روبرو شد که 

آن را تا روز پنجشنبه روی زمین نگه داشت.
اداره هوانوردی فدرال آمریکا در ســپتامبر 
۲۰۲۱ گفت که در حال بررســی یک انحراف 
در فرود پرواز است. این سازمان که بر پروازهای 
تجــاری هوایی و فضایی این کشــور نظارت 
می کند، متوجه شــد که هواپیمای فضایی از 
محــدوده کنترل ترافیک هوایی خود منحرف 

شده است.
در آن زمان به نظر می رســید که همه چیز 
طبق برنامه پیش می رود اما لامپ های هشدار 
دهنــده در کابین خلبان نشــان می دادند که 
فضاپیما از مسیر خود منحرف می شود و ممکن 

است در بازگشت مشکل داشته باشد.
ویرجین گلکتیک گفت که مسیر نهایی پرواز 
از برنامه اولیه منحرف شده اما خارج از محدوده 
جانبی حریم هوایی حفاظت شده پرواز نکرده 
اســت. این شرکت گفت که با اداره هوانوردی 
فدرال آمریکا برای بررسی انحراف در مسیر فرود 

روی باند و بهبود ارتباطات همکاری می کند.
اداره هوانــوردی فــدرال آمریکا، ویرجین 
گلکتیک را از پرواز منع کرد تا زمانی که بتواند 
مشکلات را برطرف کند. این شرکت سرانجام 
مجوز لازم را برای پرواز فضایی روز پنجشنبه 

دریافت کرد.
مسافران بعدی ویرجین گلکتیک، مشتریانی 
خواهند بود که ســال ها پیــش برای آزمایش 
کردن شــانس خود در تجربه بی وزنی، بلیت 

خریداری کردند.
در طول دهه گذشــته، حدود ۸۰۰ بلیت 
فروخته شده است که قیمت اولیه هر کدام از 
آنهــا ۲۰۰ هزار دلار بود. قیمت بلیت در حال 

حاضر برای هر نفر ۴۵۰ هزار دلار است.

آخرین گام گردشگری فضایی 
با »ویرجین گلکتیک«

دیپلماسی در جاکارتا

رئیس جمهور که در 
راستای گسترش و 
تعمیق تعاملات اقتصادی 
و سیاسی با کشورهای 
آسیایی عازم اندونزی 
شده بود، پس از امضای 
چند تفاهم نامه و انجام 
دیدارهای فشرده با 
سران سیاسی و فعالان 
اقتصادی در جاکارتا، به 
کشور بازگشت. در این 
اینفوگرافیک، بخشی 
از دیپلماسی جمهوری 
اسلامی ایران در سفر 
سیدابراهیم رئیسی 
به جاکارتا را مشاهده 
می کنید.

  اینفوگرافیک

۱۶ سال به طول انجامید.
کیورن در گزارشــی که در Makezine منتشر شده  
درباره ی نحوه ساخت این ربات جدید توضیح داده است.

او می گویــد: این ایده زمانی به ذهنم رســید که در 
یک رســتوران محلی به نواختن یک گیتاریست بزرگ 
یعنی مرحوم کلاوس لندزیان)Klaus Lendzian( گوش 
می دادم. او از دهه ی ۱۹۸۰ در ســالن های مختلف شهر 
گیتار می نواخت.هنگامی که نواختن او را تماشا می کردن 

با خودم فکر کردم: او واقعا خوب اســت. غنایی با حس 
عالی زمان. ای کاش می توانستم همانند او بنوازم. آن چه 
تمام کار را انجام می دهد دست راست اوست که گیتار 

را می نوازد. دستی که مانند یک دستگاه عمل می کند.
در آن لحظه فکر کردم من می توانم یک دستگاه بسازم.

کیورن به دنبال مهندسی ساختن ابزاری بود که به او 
کمک کند الگوهایی را روی گیتار بنوازد که نواختن آنها 

برای او دشوار یا غیرممکن است.

یک مهندس ۱۶ سال را صرف ساخت رباتی کرد که بتواند به 
نوازندگان در نواختن گیتار کمک کند.

 به نقل از آی ای، اولاو مارتین کیورن رباتی ساخته است که 
بر روی سیم های گیتار الکتریک قرار می گیرد و نواختن ساز را 
آسان تر و قابل دسترس تر می کند. تلاش برای ساخت این دستگاه 

16 سال تلاش برای ساخت دستیار 
نوازنده گیتار

دلار  51.150

یورو 55.800

پوند  64.920

درهم  13.920

لیر  2.510

سکه  تمام  30.250.000

سکه نیم  17.120.000

سکه ربع  11.450.000

سکه یک گرمی  6.550.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

پیرو اظهارات عضو روسی اوپک پلاس مبنی بر بعیدبودن 
کاهش تولید در نشست ۴ ژوئن، قیمت نفت در روز جمعه 

افزایش یافت.
 قیمت نفت در صبح جمعه پس از کاهش بیش از ۳ 
درصدی در روز گذشته، دوباره کشش پیدا کرد و بالاتر رفت.

گفتنی است که اظهارات عضو روسی اوپک پلاس حاکی 
از آن بود که کاهش تولید در نشست ۴ ژوئن بعید به نظر 
می رسد و این امر به مسیر افزایشی قیمت نفت کمک کرد.

سقوط قوی روز پنج شــنبه )بزرگترین ضرر روزانه از 
۳ مــی( رد دوگانه بر مبنای ابر غلیــظ روزانه را تأیید، و 
ســیگنال نزولی را در تکمیل الگوی معکوس در نمودار 

روزانه ایجاد کرد.
البته سیگنال هنوز در شکست پیوت های ۴۷/۷۰.۶۵ 
دلار قابل توجیه اســت.)این پیوت ها شــامل کف قیمت 
اسپایک ۲۲ مه / فیبو ۳۸.۲درصد از پایه ی صعودی ۶۳.۶۳ 

دلار / ۷۴.۷۰ دلار خواهد بود(.
لازم بــه ذکر اســت کــه مطالعات روزانــه حاکی از 
تبدیل شــدن به حالت نزولی کامل هستند، زیرا کاهش 

مومنتوم ۱۴ روزه در قلمرو منفی شکسته شد.
در آن سوی سناریو، میانگین های متحرک در تنظیمات 
نزولی قرار گرفته اند و ابرهای غلیظ روزانه، بیان می کنند که 
خرس ها ممکن است پیرو ادغام محدود، کنترل را مجدداً 
در دســت بگیرند )محدودشــده در زیر 5DMA در سطح 
۷۲.۷۵ دلار(.گذشــته از آن، خوانش های هفتگی نیز به 
صورت نزولی همتراز می شوند، اگرچه حرکت قیمت این 
هفته در مسیر پایان به شکل کندل دوجی Doji است که 
علاوه بر آنکه حکایت از عدم تصمیم گیری دارد، به دنبال 

سیگنال جهت تازه نیز هست.

در بحبوحه ی انتظارات برای افزایش ۲۵ واحد پایه ی نرخ 
بهره در نشست بعدی فدرال رزرو، طلا پیرو گذر از باخت 

سه روزه ی خود، به سطح ۱۹۵۰ دلار رسید.
به نقل از »اف ایکس استریت«، قیمت طلا در مجاورت 
میانگین متحرک 100 روزه )SMA-100( برخی از خریداران 
را جــذب می کند و از منطقه ی 1937 تا 1936 دلاری یا 
فراتــر از کف قیمت دو ماهه که روز قبل لمس کرده بود، 
بهبودی ملایمی را به تصویر می کشد.گفتنی است که طلا 
)XAU/USD( که به نظر می رسد یک رگه ی باخت دو روزه 
را شکسته اســت، در اوایل جلسه ی اروپا به بالای سطح 
1950 دلار جهــش کرد.کاهش اندک دلار آمریکا به نفع 

قیمت طلا است
گاوهای دلار آمریکا )USD( تصمیم گرفتند پیرو صعود به 
بالاترین سطح دو ماهه، برخی از سودهای خود را از جدول 
حذف کنند که به نوبه ی خود به عنوان یک عامل کلیدی 

به نفع قیمت طلا در نظر گرفته می شود.
با این حال، در بحبوحه ی انتظارات مبنی بر اینکه فدرال 
رزرو به منظور مبارزه با تورم، که می تواند به عنوان باد موافقی 
برای دلار عمل کند، نرخ های بهره را برای مدت طولانی تری، 
بالا نگه دارد، هر گونه افزایشــی دست کم در حال حاضر، 
معنادار به نظر می رسد. در واقع، بازارها قیمت گذاری را با 
احتمال 25 واحد پایه ی دیگر )bps( در نشســت بعدی 
تصمیم گیری سیاست کمیته ی بازار باز فدرال )FOMC( در 
ژوئن آغاز کرده اند.اظهارات جنگ طلبانه ی اخیر چندین 
مقام فدرال رزرو و داده های اقتصادی بهتر از حد انتظار روز 
پنج شنبه از ایالات متحده، بسیاری از انتظارات را کم فروغ 
 ،)BEA( کرد.به علاوه، دفتر تحلیل اقتصادی ایالات متحده
گزارش تولید ناخالص داخلی )GDP( را منتشــر کرد که 
نشان می دهد اقتصاد در مقایسه با ۱.۱ درصد برآورد اولیه، 
با سرعت سالانه ۱.۳ درصد در سه ماهه ی ژانویه تا مارس 
رشــد کرده است. به طور مشــابه، کاهش غیرمنتظره ی 
مطالبات هفتگی بیکاری، نشانه هایی از قدرت در بازار کار 
ایالات متحده را منعکس می کنــد و باید به فدرال رزرو 
اجازه دهد تا به افزایش نرخ بهره ادامه دهد.شاخص تورم 
ترجیحــی فدرال رزرو، علاوه بر آنکه انتظارات را در مورد 
افزایش نرخ بهره در آینده افزایش می دهد و بر دلار آمریکا 
تأثیر می گذارد، انگیزه ای برای طلا )XAU/USD( نیز ایجاد 
می کند.در این اثناء و در بحبوحه ی نگرانی ها در مورد کندی 
اقتصاد جهانی و سقف بدهی ایالات متحده، لحن ملایم تر 
در بازارهای ســهام می تواند از قیمت امن طلا حمایت، و 
همچنین به محدودکردن ضررهای عمیق تر کمک کند. 
از ســوی دیگر، اعلام کاهش رتبــه ی ایالات متحده در 
روز پنج شنبه، اشتهای سرمایه گذاران را برای دارایی های 

پرریسک تر کمتر کرد.

جایزه یک میلیون دلاری برای ایده های 
کنترل هوش مصنوعی

 ChatGPT که خالق ربات هوش مصنوعی OpenAI شرکت
است، اعلام کرده که قصد دارد ۱۰ جایزه ۱۰۰ هزار دلاری به 
بهترین ایده ها در مورد نحوه تنظیم و کنترل هوش مصنوعی 

اختصاص دهد.
 ،OpenAI به نقل از رویترز، شرکت توسعه هوش مصنوعی
اســتارتاپی که خالق ربات چت هــوش مصنوعی محبوب 
ChatGPT اســت، به تازگی اعلام کرده اســت که ۱۰ کمک 
هزینــه ۱۰۰ هزار دلاری از یک صندوق یک میلیون دلاری 
برای آزمایش هایی در فرآیندهای دموکراتیک اعطا می کند تا 
تعیین کند نرم افزار هوش مصنوعی چگونه باید برای مقابله با 

تعصب و سایر عوامل کنترل شود.
طبق اعلام این شــرکت، این جوایز ۱۰۰ هزار دلاری به 
کسانی تعلق می گیرد که چارچوب های قانع کننده ای را برای 
پاسخ دادن به سؤالاتی مانند اینکه آیا هوش مصنوعی باید از 
شخصیت های عمومی انتقاد کند و چه کسی را باید یک »فرد 

متوسط« در جهان در نظر بگیرد، ارائه می دهند.
این در پرتو بحث هایی در مورد اینکه آیا سیستم های هوش 
مصنوعی مانند ChatGPT ممکن است به دلیل داده هایی که 
روی آنها آموزش دیده اند، تعصب داخلی داشته باشند )بدون 
ذکر نظرات برنامه نویسان انسانی در پشت صحنه( پیش آمده 
است. گزارش ها مواردی از نتایج تبعیض آمیز یا مغرضانه تولید 
شده توسط فناوری هوش مصنوعی را نشان داده اند. نگرانی 
فزاینــده ای وجود دارد که هوش مصنوعی زمانی که در کنار 
موتورهای جستجو مانند گوگل و بینگ کار کند، ممکن است 

اطلاعات گمراه کننده را با اطمینان کامل تولید کند.
منتقدان می گویند، سیســتم های هوش مصنوعی مانند 
ChatGPT بــه دلیــل ورودی هایی که برای شــکل دادن به 

دیدگاه هایشان اســتفاده می شود، دارای سوگیری های ذاتی 
هســتند. کاربران نمونه هایی از خروجی های نژادپرستانه یا 

جنسیتی را از نرم افزار هوش مصنوعی پیدا کرده اند.
به طور کلی نگرانی هــا از اینکه هوش مصنوعی در کنار 
موتورهای جستجو مانند گوگل و بینگ ممکن است اطلاعات 
نادرستی را به شکلی قانع کننده تولید کند، در حال افزایش 

است.
شرکت OpenAI با حمایت ۱۰ میلیارد دلاری مایکروسافت 
اکنــون رهبری فراخوانی برای تنظیــم مقررات برای هوش 
مصنوعــی را بر عهده گرفته اســت. با این حال اخیراً تهدید 
کرده اســت که به دلیل قوانین پیشــنهادی از اتحادیه اروپا 

خارج خواهد شد.
ســم آلتمن، مدیر اجرایــی OpenAI بــه رویترز گفت: 
پیش نویس فعلی قانون هوش مصنوعی اتحادیه اروپا بیش از 
حد تنظیم کننده)محدود کننده( خواهد بود، اما شنیده ایم که 

این قانون پس گرفته می شود.
البتــه کمک های مالی این اســتارتاپ به ایــن حوزه از 
تحقیقات درباره هوش مصنوعــی کمک چندانی نمی کند، 
چرا که حقوق مهندســان هوش مصنوعی و ســایر افراد در 
 ایــن حوزه به راحتی از ۱۰۰ هــزار دلار می گذرد و می تواند 

بیش از ۳۰۰ هزار دلار باشد.
شرکت OpenAI می گوید: سیستم های هوش مصنوعی باید 
به نفع همه بشریت باشند و به گونه ای شکل بگیرند که تا حد 
امکان فراگیر شوند. ما در حال راه اندازی این برنامه کمک مالی 

هستیم تا اولین قدم را در این مسیر برداریم.
این استارتاپ مستقر در سانفرانسیسکو گفت که نتایج این 
اختصاص بودجه می تواند دیدگاه آن را در مورد حکمرانی هوش 

مصنوعی شکل دهد، اگرچه هیچ توصیه ای الزام آور نخواهد بود.
آلتمن یکی از چهره های پیشرو است که خواستار تنظیم 
هوش مصنوعی است، در حالی که همزمان به روزرسانی های 
جدید ChatGPT و هوش مصنوعی تولید کننده تصویر موسوم 
بــه DALL-E را ارائه می دهــد. وی در این ماه در مقابل یک 
کمیته از مجلس ســنای ایالات متحده حاضر شــد و گفت: 
اگر این فناوری اشتباه پیش برود، ممکن است کاملًا از مسیر 
خارج شود. اگر مشکلی پیش بیاید، عواقب آن می تواند قابل 

توجه باشد.
مایکروسافت نیز اخیراً تنظیم مقررات جامع برای هوش 
مصنوعی را تأیید کرده اســت. ضمن اینکه قول داده اســت 
این فناوری را در محصولات خود وارد کند و با شــرکت های 
OpenAI، گوگل و استارتاپ ها رقابت می کند تا هوش مصنوعی 

را به مصرف کنندگان و کسب  و کارها ارائه دهد.
تقریبــاً همه بخش ها به پتانســیل هوش مصنوعی برای 
بهبود کارایی و کاهش هزینه هــای نیروی کار علاقه دارند، 
البته همراه بــا نگرانی هایی در مورد این که هوش مصنوعی 
می تواند اطلاعات نادرســت یا جعلــی را در چیزی که آن را 

»توهم« می نامند، منتشر کند.
هوش مصنوعی در حال حاضر پشت چندین خبر و تصویر 
جعلی است که به طور گسترده توسط عموم مردم باور می شود. 
یکی از تصاویر جعلی اخیر از یک انفجار در نزدیکی پنتاگون، 

برای مدت کوتاهی بازار سهام آمریکا را تحت تاثیر قرار داد.
مقــررات  تنظیــم  بــرای  درخواســت ها  برخــلاف 
 بیشــتر، کنگــره آمریــکا تاکنــون در تصویــب قانــون 
جدید برای محدود کردن معنی دار این فناوری بزرگ شکست 

خورده است.

آیا طلا دوباره به 
1900 دلار می رسد؟
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